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II Riigikogu koosolek 28. märtsil 1924 a. 
kell 5 p. 1. 

Kokku on tulnud 77 Riigikogu liiget. 
Walitsuse looshis: sõjaminister O. 

Amberg, wälisminister 0 . Strandman, 
teedeministri abi K. Kark. 

P ä e w a k o r d : 

Riigi 1924 . eelarwe — II lugemisel. 
Koosolekut juhatab esimees J. Tõnis

son. 
Sekretääri kohal abisekretäär J. Wain. 
Koosolek algab kell 5.30 min. 

1. Päewakorra J u h a t a j a J. T õ -
täiendamine. n i s s o n : Awan Riigi

kogu koosoleku. Päe
wakord on Riigikogu liigetele kätte saa
detuid. 

K. W i r m a (sd.):: Teen ettepaneku 
täiendada tänast päewakorda kahe punk
tiga: 1) Põllumajandusliku laenu sea
duseelnõu — rahaasjanduse kommisjoni 
ettepanek ja 

2) Riikliku, katsetaja seaduseelnõu — 
hariduskommisjoni ettepanek. 

Eriti wiimane seaduseelnõu on kiire 
selles mõttes, et tema maksmahakkamine 
on L aprillil ette nähtud. Sellepärast 
peaks ta kiires korras päewakorraa tu
lema. 

J u h a t a j a J. T õ n i s s o n : Kirjalik 
ettepanek on tehtud rkl. Martinson'! poolt 
põllumeeste rühma nimel: ,,Tänase Riigi
kogu koosoleku päewakorra esimeseks 
punktiks wõtta kommisjonide täiendawad 
walimised." 

Järjekorras wõiks siis wõtta esimeseks 
päewakorra-punktiks härra Martinsona 
ettepaneku ja rkl. härra Wirma poolt ette
pandud seaduseelnõud jääksid teise ja 
kolmanda punkti alla. Eelarwe jääks 
neljandaks punktiks. Kas soowitakse 
päewakorra muudatuste ettepanekuid ük
sikult wõi koos hääletada? ( H ü ü d e d : 
K o o s ! ) Siis asun hääletamisele. ( H ä ä 
l e t a t a k s e . ) N ä h t a w a e n a m u 

s e g a on p ä e w a k o r d t ä i e n d a t u d 
k u j u l w a s t u w õ e t u d . 

Sõna on sekretääril teadaande korras. 

2. Teadaandmine S e k r e t ä ä r J. 
kohtuministri esi- W a i n : Härra kohtu-
tise kohta Riigi- ministri poolt on tul-

kogu liigete nud järgmine esitis: 
Adolf Zilmeri ja «Riigikogu juhatusele. 
Peeter Mihkel- Esitades siin juures 
soni wahialla ärakirjades: 1) Tal-
Jätmise asjus, linna linna tähtsamate 

asjade 2. jaosk. kohtu-
uurija määruse 18. weebruarist sel aas
tal rkl. Adolf Zilmer'i wastutusele wõt
mise kohta u. n. s. § 102 ettenähtud ras
kes kuriteos ja 2) sama kohtu-uurija mää
ruse 5. ja 20. weebruarist sel aastal Zii-
mer'r ja rkl. Peeter Mihkelsoni wahialla-
wõtmise kohta, palun põhiseaduse § 49 
põhjal Riigikogule ette panna lubada Zil-
mer'i ja Mihkelson'! wahialla jätta." 

Riigikogu juhatuse poolt kohtumi
nistri esitis antud koosseisu kommisjoni. 

3. Kommisjonide J u h a t a j a J. T õ -
täiendawad n i s s o n: Selle päe-
walimised. wakorra punkti kohta 

on rkl. Martinson'i 
poolt tulnud ettepanek walida üldkom-
misjoni rkl. Teetsow'i asemele rkl. Ein
bund. Panen selle ettepaneku hääletami
sele. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) N ä h t a w a 
e n a m u s e g a on r k l . h ä r r a E i n 
b u n d w a l i t u d ü 1 d k o m m i s j o n i. 

4. Põllumajandus- R a h a a s j an -
liku laenu seadus d u s e k o m m i s -

— I lugemisel. j o n i a r u a n d j a E. 
B i r k e n b e r g : 

Austatud Riigikogu liikmed! Käesolewa 
seaduse wastuwõtmise korral Riigikogus 
on wõimalik saada Rootsist põllumajan
duslikku, laenu 900.000 Rk. Rahaasjanduse 
kommisjon waatas selle seaduseelnõu 
läbi ja wõttis tema ilma muudatusteta 
wastu. Kuid awaldaa soowi, et sarna
ses seaduseelnõus peaks ära öeldud olema 
ligemalt laenu wäljaandmise kord, kui 
mitte seaduseelnõus, siis tema seletuskir
jas. Rahaasjanduse kommisjoni alam-

30* 
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•kommisjon pööras sellel soowil 
rahaministeeriumi poole ja palus kii
res korras wälja töötada üldjoon
tes laenuandmise korra, protsentide suu
ruse ja tagasimaksmise tähtaja, Raha-
ministeerium esitas aiamkommisjonile ka 
eelpool nimetatud küsimuste kohta järg
mised wormid, mille järele laenu antakse 
wälja põllumajanduslikuks otstarbeks, see 
on, põllutööriistade, seemnewilja, suguloo-
made ja kunstpõllurammu muretsemi
seks. Laenu eest maksab Wabariigi Wa
litsus Rootsile 6% ja wäljaandmine läheb 
Eesti panga kätte, kes %% kommisjoni 
kuludeks wõtab. Nii et laenu tarwitaja-
tel tuleb selle laenu eest maksa 6^%, ja 
see laen antakse 5-le ühistegelisele asu
tusele: Eesti tarwitajate ühisuste kesk
ühisuses, seemnewilja ühisusele, põllu
majanduslikule keskühisuses „Estooniale" 
sugukarjade ühisusele ja Tallinna majan
dusühisusele. Selle eest kawatsewad ne
mad osta: Eesti tarwitajate keskühisus 
800 wiljaniidumasinat, 600- rohuniitjat ja 
200 rohuniitjat hapslitega. Nende ostmi
seks 50% oleks 280 tuhat Rootsi krooni. 
Terwe summa teeks wälja kogusummas 
442 tuhat Rootsi krooni. 

Wäetisainete peale läheks sellest lae
nust, superfosfaadii ostmiseks 80.000 
Rootsi krooni ja lubjalämmastikkude 
peale 10 tuhat Rootsi krooni. 

Seemnewilja ühisus kawatseb osta 
selle laenuga 47 tuhat kilo originaal see
met ja selleks summaks läheks tarwis 
17.210 Rootsi .krooni. Sellest wõiks 
saada laenu 50%, see on, 8.605 Rootsi 
krooni. 

Põllumajanduse keskühisus kawatseb 
tellida turbiini sisseseade ja see läheks 
maksma 100.000 Rootsi krooni, sellest 
saaks laenu 80%-ga 80 tuhat Rootsi 
krooni. 

Tallinna majandusühisus kawatseb 
tellida separaatorid, see on, piimatalituse 
sisseseadeid, mis läheks maksma 780 
tuhat Rootsi krooni. Ülejäänud summa, 
seemnewilja ostmisest, kui ka tõuloomade 
ostmisest, läheks põllumajanduslikule kesk
ühisusele „Estooniale" turbiinide muretse
miseks. Nii oli see kawa, mis rahaminis-
teeriuim esitas. Laenu tagasimaksmise 
kord oleks järgmine: käsi-koorelahuta-
jate pealt ühe aasta jooksul, suuremate 
pealt, see on, aurumeiereide sissesea
dete peält kolme aasta jooksul, kunst
põllurammu pealt kahe aasta jooksul, ja 

suuremate põllumajanduse masinate peale 
wiie aasta jooksul 

Rahaasjanduse kommisjoni nimel pa
nen ette käesolewat seaduseelnõu esime
sel lugemisel wastu wõtta. 

J u h a t a j a J. T õ n i s s o n : Asun 
hääletamisele. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) N ä h 
t a w a e n a m u s e g a õn p õ l l u m a 
j a n d u s l i k u l a e n u s e a d u s I l u 
g e m i s e l w a s t u w õ e t u d . 

5. Riikliku H a r i d u s k o m m i s -
katsekoja j o n i a r u a n d j a C. S c h i l -

seadus — l i n g : Käesolew seaduseel-
1 lugemi- nõu on oma konstruktsiooni, 

sel. oma ulatuse ja sisulise ise
loomu järele ainult ühe juba 

tegutsewa asutuse ülewiimine ühest mi
nisteeriumist teise, ja nimelt kaubandusmi
nisteeriumist haridusministeeriumi alla. 
Kõik need tööd, mis katsekojas siiamaani 
tehti, on tehnikumis tehtud, mis haridus
ministeeriumi alla kuulub, osalt ka selle 
ministeeriumi poolt palgatud jõudude ja 
instrumentide abil, kuna aga katsekoola 
ise siiamaani oli kaubandus-tööstusminis-
teeriuimi all. Niisugune kahekordne sei
sukord ei wasta elunõuetele ja töönõue-
tele ning oli tülikas, seda rohkem, et juhti
waad jõud pidid olema tehnikumi poolt. 
Katsekoja haridusministeeriumi alla üle-
wiimise küsimuse tõstis ülesse kauban
dusministeerium ise, et sellega ka ala
liste ametnikkude palgad, kui ka muud 
kulud, nagu üür, walgustus jne. haridus
ministeeriumi alla wiidaks. Käesolewas 
riigi eelarwes on need kulud ette nähtud 
ja sellekohased krediidid on juba eelarwe-
kommisjoni poolt haridusministeeriumi 
kohta wastu wõetud, nii, et sellest kül
jest katsekoja ülewiimise wastu takistusi 
ei peaks olema. Ma kordan weel: see sea
dus on puht tehniline samm. Ta tegutseb 
samal wiisil, kui ta tulewikus peaks te
gutsema. Puudub tal ainult weel seadus
lik, Riigikogu poolt antud sanktsioon. Kui 
selle wastu waidlusi ei ole, siis panek
sin ette seaduseelnõu esimesel lugemisel 
wastu wõtta. 

J u h a t a j a J. T õ n i s s o n : Panen 
aruandja ettepaneku hääletamisele: I lu
gemisel wastu wõtta riikliku katsekoja 
seadus. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) N ä h t a w a 
e n a m u s e g a on s e a d u s e e l n õ u 
I l u g e m i s e l w a s t u w õ e t u d . 
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A r u a n d j a C. S c h i l l i n g : Panen 
ette riikliku katseikoja seaduse I ja II 
lugemise wahel kolmepäewalisest täht
ajast mitte kinni pidada. 

J u h a t a j a J. T õ n i s s o n : Panen 
ettepaneku hääletamisele. ( H ä ä l e t a 
t a k s e . ) N ä h t a w a e n a m u s e g a on 
e t t e p a n e k w a s t u w õ e t u d . 

. Riigi 1924 
eelarwe — 
II lugemisel. 

a. E e l a r w e - k o m 
m i s j o n a r u a n d j a 
J. H o l b e r g : Riigi
kogu eelarwe-kommis-

joni poolt on Riigikogule esitatud sõja
ministeeriumi eelarwe wastuwõtmiseks 
järgmistes arwudes: 

«SÕJAMINISTEERIUM. 

§ 1. 
§ 2. 
§ 3. 
§ 4. 
§ 5. 

Palgad 
Ametsõitude tasu 
Arstiabi ja toetus 
Esitus 
Ametnikkude ja teeni
jate warustus 
Juriidiline abi ja koh
tukulud 
Kantseleikulud 

wariant 

397.956.700.— 
6.910.000 — 

12.675.000.— 
400.000.— 

109.200.— 

25.000.— 
§ 8. Kantseleikulud 7.895.500.— 

(7.145.500)" 
Alamkommisjon esitas suurema sum

ma. Eelarwe-kommisjonis tehti ettepa
nek, wähendada see summa 7.145:500 
marga peale. Hääletamisel said mõlemad 

Nii et tuleb ettepanekud ühepalju hääli, 
ka wariant hääletamisele. 
.,§ 9. Majapidamine 99.008.000 — 
§10. Wedu 11.000.000.— 
§11. Sõidu- ja weoabinõud 15.572.900.-
§ 12. Liikuw wara 8.00O.000.— 
§ 14. Hoonete remont 14.000.000.— 
§15. Kultuuriline toetus 750.000.— 
§21. Raamatukogud 918.500.-
§35. Õpetarbed ja wahendid 
§ 37. Rahwuskultuuriliste 

wäärtuste kogumine 
ja korraldamine 

§40!. Seaduste eeltööd, ko
difikatsioon ja kirjas
tamine 

§41. Tunnistajate ja eks
pertide tasu 

§ 44. Autasud ja ergutus-
rahad 

§ 53. Sisseseadmine ja asu
tamine 3.417.000:— 

§54. Toitluswarustus 220.981.600.— 
§ 55. Kraamiwarustus 220.500.000.— 

120.000.— 

1.085.300.-

300.000.-

297.000.-

Sõjariistad ja nende 
warustus . 
Inseneeriline ja tehni
line warustus 
Hobuste terwishoid 
Sõjalaewade warustus 
Kindlustuse tööd 
Topo- ja hüdrograa
filised tööd 
Segakulud 

14.747.000. 

23. 

38. 
4. 

4, 
9 

,362.500. 
450.000. 
,711.000. 
,460.000. 

.000.000. 

.083.600. 

§56. 

§57. 

§59. 
§60. 
§61. 
§62. 

§ 90. 
Kokku sõjaministeerium 1.120.730.600.— 

J. L a i d o n e r (põl.): Wäga austatud 
Riigikogu liikmed! Neli aastat on möödas, 
kui sõda lõppes ja neli aastat on meie 
sõjawägi rahutingimistes wõinud areneda 
ja ennast korraldada. Sellepärast on loo
mulik eelarwe arutamise puhul tagasi 
waadata selle peale, missuguseks on ku
junenud meie sõjawägi, missugused on 
tema head küljed ja missugused tema 
puudused. Kõige enne, sõjaministeeriumi 
eelarwe juures peatades, juhiksin tähel-
panu selle peale, et meie sõjaministee
riumi eelarwe on sihikindlalt wähenenud 
1921 aastast alates küll, absoluutselt, 
niisama ka protsentuaalselt. Absoluutselt 
on ta wähenenud 1.852.000.000 peält 
1.434.000.000 marga peale. Protsentuaal
selt on tema wähenenud ka, 1921 a. 
27,4%, 1922 a. 27,2%, 1923 a. — 22% ja 
praeguses eelarwes — 21,3%. On ka 
wäga wõimalik, et see eelarwe protsen
tuaalselt weel wäiksemana wälja tuleb, 
sest et teistes ministeeriumides tulewad 
muidugi lisaeelarwed juurde, kuna aga 
senni ajani sõjaministeeriumi juures lisa-
eelarweid ei ole olnud. Iseenesest on 
minu poolt etteloetud summa üsna suur, 
niisama ka protsent, aga tema on para
tamatu. Mina olen mitu korda kõneledes 
sellelt kohalt' alla kriipsutanud seda ja 
isiklikult ei arwa mina ka, et meie julge
olek wõiks ainult põhjeneda meie sõjawäe 
peal, waid meie julgeoleku aluseks peaks 
olema kindel rahupoliitika. Meie ei tohi 
mingil tingimisel sõja peäle wälja minna. 
Meie teame aga, et see ainult rmeist ära 
ei ripu: tema ripub palju rohkem teistest. 
Kui nüüd sõja õnnetus peaks tulema, siis 
meie ainult oma sõjawäe jõu peäle ei wõi 
loota, waid siin on ka teised abinõud, mis 
meile wõiksid abi tuua, see on koostöö
tamine naabritega, sõbralikkude suurrii
kidega ja rahwasteliiduga. Kõige selle 
peale waatamata ei tohi meie unustada 
oma jõudu korraldamast, sest kes ise
ennast ei kaitse, seda ei tule ka teine 



939 P R O T O K O L L NR. 79 (18) 940 

aitama. Wõttes meie sõjaministeeriumi 
absoluutse summa 1.434.000.000 marka, 
kriipsutaks ma seda sellepärast alla, et 
teda on õige suureks loetud. Mui näib 
tihti, et paljud unustawad ära, kui Eesti 
rahwas ja Eesti riik iseseiswad ei oleks, 
siis peaksime meie ikkagi neid summasid 
maksma. Just see on üks kõigeraskem 
küsimus. Mina weel kord tähendan ja 
kriipsutan seda alla, et kui kord peaks 
õnnetus juhtuma, et Eesti rahwas mitte 
iseseisew ei ole, selle summa tema mak
sab ikka ja palju suuremal ja raskemal 
kombel, kui praegu. Endine maks oli 
raske; raske on ju wälja rehkendada, 
kui palju meie maksime enne protsentu
aalselt, aga ärge unustage, et palju roh
kem maksime meie sellega, et meie noor
sugu pidi kaugel kodumaalt teenima kaua 
aega, 3 kunni 4 aastat. Waat' see on 
üks raske punkt, mille peale meil tuleb 
alati tagasi waadata, kui sõjaministee
riumi eelarwet ja tema absoluutset suu
rust kritiseerida. 

Waadates meie sõjaministeeriumi 
töö peale, ma peataksin kõigeenne teenis
tusaja juures. Meil on käes üks doku
ment, mille pealkiri on: ,,Isearwamine 
Eesti wabariigi 1924 aasta kulude ja tu
lude eelarwe ja selle juurde lisatud amet
nikkude ja teenijate koosseisude kohta". 
See isearwamine on tehtud härra Jõe-
äär'i poolt. Siin on nüüd lõpmata raske 
süüdistus näkku wisatud meie sõjaminis
teeriumile ja tema wastutawatele juhti
dele. Mina loen selle punkti niiwõrd 
tähtsaks, et ma luban omale seda ette lu
geda härradele Riigikogu liikmetele. Siin 
härra Jõeäär, kritiseerides sõjaministeeriu
mi eelarwet, räägib nõnda: „Kuid ammugi 
oleks aeg meil mõtlema hakata ka sõja
wäe teenistuse aja lühendamise peale, 
mis pikem kui kuskil mujal Euroopa rii
kides. Näiteks wõiks ette tuua Rootsi, 
kes wiimasel ajal tuntawalt oma wäe-
teenistuse aega lühendas. Meie sõja
wäe juhtiwad jõud on aga nii põhjalikult 
läbi imbunud Wene waimust, et nende 
ettekujutusse kuidagi ei mahu, et wõi
malik oleks meie wõrdlemisi arenenud 
noorsõdurit lühema aja jooksul wälja 
õpetada, kui seda Wene sõduriga omal 
ajal teha suudeti. Õpetuskawad on 
Wene omadest maha kopeeritud — 
tsaariaegse Wenemaa omadest, nõuko
gude Wenes on teenistusaeg lühem ja 
wäljaõpetarnise metood teistsugune." 
Kui härra Jõeäär seda siin ette kandis, 

siis ma küsisin tema käest, kust temal 
niisugused andmed on. Härra Jõeäär 
wastas wäga julgelt, et sõjaministeeriu
mist. Ma pean ütlema, et ma loen ennast 
ka sõjaasjanduses natukene asjatund
jaks. Olen küll nüüd faktiliselt sõjatee-
nistusest tagasi astunud, aga kui asjaar
mastaja olen jälginud sõjaliteratuuri, mul 
on kaunis suur sõjabiblioteek kõigeuue-
mast kirjandusest, ka Wenemaa kirjan
dusest, ja minu teada ei olnud Wene as
jad mitte nii, nagu Riigikogu: liige härra 
Jõeäär siin ette kannab. Aga kui 
Riigikogu liige korraga nii julgelt seda 
ütleb, et sõjaministeeriumis on niisugused 
andmed, siis ma ei julgenud sel korral 
mitte wastu öelda, sest ma wõisin ju 
eksida, wõisin maha jäänud olla. Ja 
härra Jõeäär teab seda asja ehk rohkem 
ja paremini. Pöörasin siis sõjaministee
riumi poole nende andmete kontroleerimi-
seks, ja nüüd ma luban enesele seda ette 
kanda, mis sõjaministeeriumist kuulsin, ja 
missugused anclmed ka mul omal enne 
olid. Wenemaa sõjawäeteenistuse aeg on 
järgmine: 1) maawägi, nõndanimetatud 
jalawägi, suurtükiwägi, pioneerid, teeni
wad 2 aastat, 2) lennuwägi teenib 4 aas
tat, 3) meriwägi teenib 4 aastat, 4) polii
tiline wäeosa, see nõndanimetatud „Õbje-
diinennoe gosudarstwennoe polititsheskoe 
uprawlenie", sellel on oma jalawägi, nio-
neerid jne., teeniwad ka 4 aastat. Need 
andmed on dokumentidega põhjendatud, 
sest sõjawäeteenistuse aeg ei ole kuskil 
praegu saladus, ei ole ka meil salajane, ja 
ei tee ka wenelased sellest saladust, nen
del on ka sellekohased päewakäsud ole
mas jne. (A. J õ e ä ä r , sd.: A g a k u i 
d a s on R o o t s i s?) Ma räägin praegu 
Wenemaast, aga ma tulen warsti ka 
Rootsi juurde, härra Jõeäär. Sellest 
näete, missugused on need asjad Wene
maal, ja sellest wõite siis ka järeldused 
teha, kuidas meil tihti mitmesuguseid asju 
pea peale pööratakse, ja missuguste and
metega meil opereeritakse. Ma tähendasin 
juba, et Wenemaa sõjalise õppuse aeg on 
palju pikem, kui meil. Ma ei hakka pea
tama Wene sõjawäe suuruse juures, meil 
olid alles hiljuti ajalehtedes õige pikad kir
jeldused selle kohta, tähendaksin niipalju, 
et Wenemaa alaline sõjawägi, mis sõja-
kommissariaadi all, on üle 600.000. Peäle 
selle on weel iseäralikud sõjawäed; sõja
wäe kogusuurus on 1.150.000. See ei ole 
aga kõik, mis Wenemaa praegu sõja asjas 
teeb. Teie teate, et Wenemaal on lõp-
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mata suur rahwahulk, ja kõike oma 
noorsugu, kes iga aasta 21. aastaseks 
saab, ei saa Wenemaa mitte sõjawäkke 
ära mahutada. Nendest jääb teatud arw 
üle, ja need on need, kes wanast! Wene 
seaduste järele jäid esimesejärgu, nõnda
nimetatud ,,opoltsheniesse", mis aga nüüd 
koondatakse territoriaal-diwiisidesse. Kü
sime nüüd, kuidas seal see teenistusaeg 
on. Wenemaal on nüüd läbi wiidud see, 
et kõigeenne hakatakse — enne teenistust 
— kunni 16 aastani õpetama sõjawäelist 
haridust koolides, ja seda tehakse kodan
liste asutuste, see tähendab, haridusminis
teeriumi kulul, sõjakommissariaadi juhtkir
jade jiärele. 16—18 aastani antakse teo
reetilist õppust ja ka praktilist õpetust 
koolides sõjawäeliste instruktorite juha
tusel ja, niiöelda, tsiwiilkommissariaatide 
kulul, kelle alla koolid kuuluwad! Pärast 
18. aastat, kes ei lähe sõjawäkke, lähe
wad territoriaal-diwiisidesse, ja jääwad 
sinna neljaks aastaks. Nemad ei ole otse
kohe kasarmutes, aga nemad ei tohi ära 
minna oma kohtadest, peawad seal olema, 
ja kui nad sellest diwiisist ära saawad 
minna, siis ainult sellekohase lubaga. 
Sellest teie näete, et praegune teenistus
aeg, nõndanimetatud miilitsaosades, terri-
toriaal-diwiisides on palju pikem kui meil. 
Meil on, nagu teie teate, kõigepikem tee
nistusaeg spetsiaalwäeosades, medwäes 
ja lennuwäes, osalt ka suurtükiwäes — 
2 aastat, kuna teistes wäeosades on see 
teenistusaeg wähem kui poolteist aastat, 
Waadake, need on faktilised andmed, 
mis on meie sõjaministeeriumis, ja mitte 
need', mida härra Jõeäär ette tõi. See oli 
igatahes asja wassimine. 

Nüüd wõtame teiste Euroopa riikide 
sõjawäe teenistusaja wõrdluseks. Siin 
toodi meile Rootsi ette. Seda oleme meie 
alati alla kriipsutanud, et Rootsis cn lü
hem teenistusaeg. Mina ütlen aga, et 
Skandinaawia riigid on praegu kõigeõn-
nelikumas seisukorras, neil mingisugust 
wälist hädaohtu karta ei ole. Mina usun, 
et kui meie niisuguses seisukorras olek
sime olnud, siis oleksime weel kaugemale 
läinud. Kuid wõrreldes teiste riikidega, 
kus sõjahädaohtu wähem karta- on, on 
seal sõjawäe teenistusaeg sama pikk ja 
weel pikem kui meil. Nõnda, et minu aru
saamise järele on sõjaministeerium tee
nistusaja mõttes kõik teinud, mis wõi
malik. Praegu lühema teenistusaja peale 
üle minna on wäga raske. Minu aru
saamise järele on siin jällegi wäga raske 

süüdistus, et meil selles mõttes Wene 
waim maksmas on. Kui õpetuse metoo-
dide üle rääkida, siis peab ka mõtlema, 
mida on tarwis õpetada. Lugupeetud 
härra Jõeäär, suure sõja tagajärjel on 
olukord muutunud, nüüd õpetatakse sõdu
rid wälja indiwiduaalselt. Sellest hakkas 
peale Prantsusmaa, ka meil on poolteist 
aastat tagasi selle peäle üle mindud ja 
hilja aja eest on ka Wenemaa selle peale 
üle läinud, nõnda et meie ei ole mitte 
Wenemaa järele käinud. Nüüd sõdurite 
käest ei nõuta mitte enam nii wähe kui 
ennem nõuti. Nüüdne sõdur peab oskama 
ümber käia paljude sõjariistadega. Ta 
peab hästi traineeritud olema, et ta läheb 
surma suhu ning mõistab edasi tungida, 
kus seda waja on ka waenlase tule all. 
Tema peab mõistma ümber käia püssiga, 
kuulipildujaga, pommipildujaga jne. Meie 
sõdur peab mõistma mitte ainult ühe käsi-
granaadiga ümber käia, nagu see teistes 
suurriikides on, waid tema peab mõistma 
sellega ümber käia, mis talle kätte juhtub 
ja neid on 20 süsteemi. 

Edasi tahaksin mina alla kriipsutada 
seda, et sõjaministeerium wäga suure 
sammu on edasi jõudnud ohwitseride 
õnetamises. See on kõigetähtsam küsi
mus sellepärast, et igas sõjawäes, kus on 
lühikene teenistusaeg, on wäga tähtis 
juhtiwate jõudude wäljaõpetamine. Kui 
juhtiwad jõud on tugewad, siis wõib ka 
wäheõpetatud sõduritega läbi saada, aga 
kui juhtiwad jõud on harwasti õpetatud, 
siis ei ole midagi peäle hakata. Nii et 
selles asjas on suur samm edasi jõutud. 
Wast ehk mäletawad I Riigikogu liikmed, 
kui meie selleaegne sõjaminister härra 
kindral Soots nõudma hakkas ohwitseride 
õppust, siis käisid ohwitserid 'kõigi Riigi
kogu rühmade juures kaebamas, et kui
das nende käest wõib weel õppimist 
nõuda, kui nemad on sõja läbi teinud. 
Mina pean tunnistama I Riigikogu auks, 
et igalpool lükati need kaebused tagasi. 
Ohwitseride õppusega hakati peäle ja sel
lel alal on suur samm edasi jõutud ning 
ohwitseride õpous ei ole meil halwem 
olnud kui muudes riikides. Mina kriipsu
tan weel kord alla meie lugupeetud sõja
ministrite härra kindral Soots'! ja härra 
AnderkopT)'i teeneid selles asjas, et ne
mad on jõudnud asja nii kaugele wiia. 
Sellejuures on aga ka mõned warjukülied. 
mida mina ka alla kriipsutaksin. Meil 
seati sisse omal ajal kõrgemate sõjawäe-
laste kursused. Idee seisis selles, et sel-
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lel kursusel läbi lasti kõik wanemad sõja-
wäelased, kes küll wabadüssõja läbi olid 
teinud, kuid kes teaduse mõttes mitte 
täielikult ette walmistatud ei olnud. Üks 
lend tull neid wälja ja andis wäga häid 
tagajärgi. Mina olen isiklikult nendega 
rääkinud ja nemad ütlesid, et oleksime 
meie seda kõike enne sõda teadnud, siis 
oleks palju kergem olnud sõjawäeosasid 
juhtida. Minu arusaamise järele oleks 
pidanud seda jätkama ja kõik wanemad 
sõjawäelased neilt kursustelt läbi laskma, 
kel ei ole mitte täielikku eelharidust, sõja-
wäelist keskharidust ning ka kõrgemat 
akadeemilist haridust. See ei ole mui
dugi mitte sõjawäe akadeemia, kus oleks 
palju kauem töötada tulnud, aga ka neist 
kursustest oleks küllalt olnud. Kahju on, 
et seda süsteemi on muudetud, ning on 
tehtud kahesugused kursused, nimelt kõr
gemad sõjawäe kursused ning informat
siooni kursused. Meil on sõjawäelased, 
kes on kahesugustest kursustest läbi käi
nud, ühed on wähema haridusega ja tei
sed suurema. Meil on tähtis sõjawäes 
püüda, et meil ohwitserid oleksid kõik 
ühesugused, et nemad saaksid üksteisest 
aru, et meie ohwitseride korpus oleks 
ühesuguste waadetega. See on wäga 
tähtis ja sellepärast mina seda sammu 
õigeks ei saa lugeda. 

Ma kriipsutaksin weel alla ühe suure 
progressi, mis sõjaministeerium kätte saa
nud, et üleajateenijate instituut on asuta
tud. Endine lugupeetud sõjaminister 
härra kindral Soots on wäga palju sel
leks kaasa aidanud, et üleajateenijate ins
tituut on sisse wiidud. See on juba pea
aegu täidetud, kõik kohad on täis. Mina 
pean tähendama, et nendest ripub ära 
suurelt osalt meie sõjawäe saatus. Õp
puse alal on weel üks edusamm tehtud, 
nimelt, et kõik koolid on ühendatud ühe 
juhatuse alla. 

Edasi minnes puudutaksin mina ka 
teisi külgi meie sõjaministeeriumis. Meie 
sõjaministeeriumi tegewuses on nii mõ
nedki warjuküljed. Esiteks see, et meie 
sõjaministeeriumi tegewuses nende nelja 
aasta jooksul on puudunud järjekindlus. 
See on üks wäga tähtis ja raske küsimus. 
Ma tooksin mõned näited, mis suurt 
lärmi on löönud, see on muulaste küsi
mus. Omalajal meie wabadussõjas seda 
küsimust ei olnud, meie wõtsime igaühte 
sõjawäkke wastu, kes aga tuli, sest meil 
oli inimestest puudus. Muulasi rneie Eesti 
sõjawäkke ei tulnudki, sest sel ajal olid 
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erilised sõjawäeosad Wenelaste põhja-
korpus; ka meie saksasoost kodanikku
del oli eraldi sõjawäeosa — Balti patal
jon, kuid selle peale waatamata leidus ka 
neid, kes Eesti sõjawäkke üle tulid ja 
nende eesotsas mina kriipsutaks alla ko
lonel BuxhoewdenM, kes kindlasti jäi 
Eesti rahwuslikku sõjawäkke. Mina tä
hendan, et sel ajal ei olnud see küsimus 
teraw. Peale põhja-armee likwideeriti 
ka Balti pataljon, samuti tuli õige palju 
opitante Eestisse 1920 aastal, ja selletõttu 
sattus sõjawäkke õige palju muulasi, 
keda õige sagedasti määrati wastutawa
tele kohtadele. Siis kõigest sellest mi
dagi halba ei räägitud; kui aga tuli uus 
sõjaminister, siis pandi temale wäga suu
reks süüks, et mikspärast tema neid muu
lasi sõjawäest wälja ei aja. Minule näib, 
et niisugust nõudmist esitada ei wõi, et 
üks minister wõtab kõik wastu ja teine 
minister tuleb ning ütleb, et teie peate 
kõik minema hakkama. Niisugust järje
kindlusetust meie sõjawäekorralduses e i 
t o h i o l l a . Samuti lõi, näiteks, omal 
ajal suurt lärmi meie sõjawäearstide kü
simus sel puhul, kui sõjawäearstid tehti 
kõik korraga sanitäär-ohwitserideks. 
Mina tähendan, et minu arusaamise jä
rele ei olnud see õige samm. Mikspärast? 
Selle küsimise peäle wastates tuleb loo
mulikult arwestada asjaoluga, et sõja
wägi selles koosseisus, nagu tema rahu
ajal on, sõdida ei saa, waid temal tuleb 
wäga palju teist elementi juurde wõtta 
ja seda elementi tuleb juurde wõtta ka 
arstide korpusesse. Need juhtiwad jõud, 
kes seal rahuajal olid sanitäär-ohwitseride 
nime all, jääwad sõjawäkke; neid on seal 
praegu rahuajal umbes 70 ümber. Keegi 
ei saa muidugi ette kujutada, et mele 
sõjawägi ka sõjaajal nende 70 arstiga läbi 
saab, muidugi tuleb ka arste wäga palju 
juurde wõtta. Nüüd on aga ühed arstid 
ümber nimetatud kolonellideks, kuid ega 
nad sellepärast teised ei ole, nii, näiteks, 
meil tuntud dr. Lossman, kes sõjaajal 
wäga hea organisaator oli ja oma ülesan
deid kõigeparemini täitis, jääb ka nüüd 
samaseks ja ei wõi mitte oletada, et tema 
kindralina neid ülesandeid paremini täi
daks. Nii on meil ka Tartus nüüd mit
med lugupeetud professorid kindraliteks 
nimetatud, kuid sõjaajal tuleb tingimata 
koosseisusid suurendada ja kujutage 
nüüd enesele ette, et näiteks, wäga lugu
peetud härra professor Konik tuleb sõja
wäkke lipnikuna samal ajal, kui teine 
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professor kindrali aunime kannab. Minu 
arust on see sündmata, sellepärast, et 
see kindlasti lahkhelisid sünnitab ja ise
enesest mingit kasu ei saada. 

Nüüd tuli samuti hilja aja eest teade 
sõjawäeametnikkude ümbernimetamisest 
administratiiw-ohwitserideks, mis ühes 
kohalikus ajalehes ilmus. Mina pean 
ütlema, et mina lugesin seda teadet wäga 
suure imestusega, ja seda nimelt sellepä
rast, et meie ikkagi ei saa ette kujutada, 
et meie sõjawägi, mis rahuajal wäga 
wäikene on, sõjaajal ka nii wäikese 
ametnikkudearwuga läbi saab, ja et neid 
juurde wõtta tuleb, sest ei saa ette kuju
tada meie sõjawäge sõjaajal rahuaegse 
ametnikkudearwuga. Sõja puhul oleks 
loomulik, et meil kõik rahwas kogu oma 
jõuga sõjast peab osa wõtma, sellepärast, 
et meil siis see küsimus esineb just — 
olla wõi mitte olla, — sest teistsugust 
seisukorda meil ette kujutada ei saa. Siin 
tuleks tingimata ametnikka juurde wõtta 
ja siis tuleks niisamuti lõhe endiste ja 
uute ametnikkude wahel, nagu meie seda 
arstide juures näeme, kuid sõjaajal ei to
hiks niisugust lõhet mitte olla ja sellepä
rast oleks parem, kui meie mitte rahu-, 
waid sõjaaja peale mõtleksime ja sellepä
rast oleks siis ka hea, kui meil kõik 
ametnikud ühesugused oleksid. Sõjaajal 
tuleb kindlasti wõrdlemisi kõrgete koh
tade peale tsiwiilisikuid määrata. Siis 
tähendaksin mina weel, et kui nüüd meie 
nimetame oma ametnikud administratiiw-
ohwitserideks ümber, ma ei tea, kas 
wastaw seadus on juba jõusse astunud 
wõi mitte, siis meie sellega oma ohwitse
ride hariduslikku tasapinda mitte ei 
tõsta, waid alandame, kuna praeguste 
sõjawäeametnikkude seas õige palju puu
duliku haridusega isikuid on. Meie peak
sime just ümberpöördult talitama ja selle 
poole püüdma, et ohwitserid, kellel on 
wäike haridus, ka kõrgemale püüdma 
hakkaksid. Mina leian, et siin on talita
tud, ilma et oma teguwiisi oleks põhjali
kult kaalutud. 

Weel ühe asja peale tahaksin mina 
tähelpanu juhtida ja see oleks nimelt sise
kord sõjawäes. Hilja aja eest ilmus paa
ris prowintsilehes sõnum, et Narwas olla 
jällegi kuskil üks lööming olnud, ja nimelt 
olla ohwitserid seal kuskil seltsis wõi 
klubis ennast wäga halwasti ülewal pida
nud. See on iseenesest wäga kurb näh
tus, ja ma pean ütlema, et meie ohwitse
ride keskel on kaswatus wäga nõrk. Mis 

puutub meie sõdurisse, siis peab ütlema, 
et sõduri kaswatus on meil weel palju 
wiletsam, kui ohwitseri oma, sest tema 
kaswatuse peale ei saa selle lühikese 
ajaga, mis tema sõjateenistuses on, tar-
wilikku rõhku panna. See lühike aeg 
kulub täiesti ära ainult selle peale, et teda 
õpetada ja teda kaswatada saab ainult 
distsiplinaar korras. Selle peäle waata
mata tuli aga meie endise wäga lugupee
tud sõjaministri poolt wälja päewakäsk, 
mis andis meie sõduritele, noh, õige wa
bad wõimalused. Meil walitseb üldse 
waade, et sõdur on kõikipidi täisõiguslik 
kodanik. Mina ei ole selle wastuja mina 
olin esimene, kes need õigused maksma 
pani just sõjaajal, ning see oli ka esi
mene reform, mis meil sõjaajal läbi wiidi, 
et meie sõdur sai kõik kodanlised õigu
sed, aga siin tuleb arwesse wõtta, et sel
lel küsimusel on ka oma teine külg. Ni
melt on sõjawäeteenistus iseenesest sun
duslik teenistus kõigile wabariigi meesko
danikkudele ja tema on raske kohustus, 
mida kõik meeskodanikud peawad läbi 
minema. Sellepärast ei ole ka sõduril 
õigus nõuda, et tema wõiks kõikipidi 
niisama waba olla, kui iga teine kodanik, 
seda ei saa olla ja juba ongi näha, et meie 
sõjaministeeriumis sellest ka aru saadud 
on. Mõni kuu pärast eelmist päewakäsku, 
wõi ka wast ühe kuu pärast, hakati neid 
antud õigusi muutma, esiteks meriwäes, 
aga pärast anti üks teine päewakäsk, mis 
ka wälja on kuulutatud, selle andis wist 
küll sõjaministri kohustetäitja, aga räägi
takse, et see on juba wälja töötatud en
dise lugupeetud sõjaministri härra An
derkoppa poolt. Waadake, niisuguseid 
hüppeid ei tohi olla. Weel kord tähendan, 
et see waade, et sõdur on täiesti täis
õiguslik kodanik, on ühest küljest õige, 
aga teisest küljest sõdur peab wabaduse 
kitsendamisega leppima, sest teenistus
aeg on wõimalikult' lühikeseks tehtud, nii 
palju, kui see meie oludes wõimalik, see 
on \X/- aastat kõigest, ja siin ei wõida 
mitte nõuda kõiki neid õigusi, mis on 
muidu kodanikul. Pealegi weel arwesse 
wõttes, et meie ohwitseride korpus on 
alles nõrk, on alles kaswatabata. Just 
sellest tulebki, et weel praegugi tulewad 
meil lubamata kurwad nähtused ette, et 
kuskil kõrtsis tuleb kakelus, millest ka 
ohwitserid mundrites osa wõtawad. Peab 
alla kriipsutama, et Tallinnas, jumal täna
tud, siin on suur progress selles asjas, 
siin on need juhtumised ära jäänud. Mui 
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oli aga wäga kurb kuulda, et niisuguseid 
nähtusi on kuskil prowintsis ilmsiks tul
nud. Sellepärast ei wõi meie nõuda, et 
selle lühikese ajaga need ohwitserid saaks 
sõdurid kaswatada, pealegi weel arwesse 
wõttes seda, et nad kõik selle aja peawad 
mitte kaswatuse peäle juhtima, waid just 
õppuse peale. 

Siis puudutaksin weel sõjaministee
riumi organisatsiooni. Waadake, siin on 
meil wäga palju sellest räägitud, ilma et 
sellest aru saadakse, mis räägitakse, et 
meil on Wene süsteem ja et meie peame 
mingisuguse teise süsteemi peale üle mi
nema, aga ei teata, missugused need süs
teemid on. Wene süsteem oli koopia 
Prantsuse süsteemist. Üldse oli kaks 
süsteemi: üks oli Saksa ja teine Prant
suse. Saksa oma läks Prantsuse omast 
märksa lahku: seal olid teistsugused alu
sed pandud. Omal ajal Wene sõjawäes 
hakati seda Prantsuse süsteemi natuke 
muutma selletõttu, et kontsentreeriti 
wastutus. Meil on nõnda, et wõrdlemisi 
wäikesed wäeosad käiwad otsekohe 
sõjaministeeriumi alla. Prantsusmaal on 
see ka nõnda. Aga waadake, Prantsus
maal, see on teine asi. Prantsusmaa on 
suur riik ja seal oli nii, et enne, kui tea-
taw küsimus tuleb sõjaministeeriumi alla, 
on ta mitmest instantsist läbi käinud. Seal 
on mitmesugused jaotused: hakkab peäle 
wäikesest jaost, siis on rühm, siis kom
panii, pataljon, rügement, brigaad, diwiis, 
korpus ja lõpuks sõjawäe ringkond. Ja 
kui üks küsimus tuleb sõjaministri kätte 
otsustada, siis on ta õieti juba teistes 
instantsides tehniliselt ära. otsustatud. Sõ
jaminister Prantsusmaal on ainult poliiti
line juht, kellel on wõim ja sõna öelda 
sõjaministeeriumi eelarwe juures. Aga 
meie organisatsiooni järele tuleb sõjami
nistril ise otsustada tehnilisi küsimusi ja 
ma kujutan ette, et tsiwiilisikul seda on 
wäga raske teha. 

Üks meie naaber on juba üle läinud 
teisele teele. Meil tahetakse ametisse 
panna sõjawäeinspektorite instituut. Aga 
inspektor ka ei ole wastutaw, jällegi ei 
ole wastntawat isikut. Inspektor wastu-
tab mõne üksiku õppuse wõi organisat
siooni eest, aga mitte täiel mõõdul. Siin 
on jällegi üks raske küsimus. Meie naa-
berrahwas, lätlased, on sellest wist üle 
saanud, seal on sõjawäekomandör ame
tisse pandud, kes täielikult wastutab.. 
Muidu ei saa midagi teha, peab keegi 
olema, kes otsekohe wastutaw on. Peale 

selle meie peame sõja wastu ettewalmis
tatud olema, peab olema isikuid, kes wõ
tawad sõjas juhtimise oma peäle ja kes 
peawad selle eest wastutama. Ega siis 
tsiwiil sõjaminister ei wõi ülemjuhataja 
olla, sest sõjaajal on wastutus sada korda 
suurem, kui rahuaegne wastutus. 

Siis, mis weel minu arwamise järele 
õige ei ole selles organisatsioonis, see on, 
et meil üheõiguslikud isikud käiwad nii 
öelda, üks teise alla. Ülemal on needsamad 
õigused, mis tema alamal. See on päris 
absurd, see on niisugune wäärnähtus, mis 
wõimalikult ruttu peab kaduma, seda ei 
wõi mingil tingimisel lubada, mis aga uute 
korralduste järele on mõnes asutuses 
maksma hakanud. Aga igatahes see näh
tus peaks kaduma. 

Kui meie juba wastutusest räägime, 
siis ma peataksin selle juures rohkem. 
Sõjawäes on wastutusel suur tähtsus, 
sest see, kes ei ole õppinud otsustama, kes 
ei ole rahuajal õppinud wastutama, see ka 
sõjaajal mitte kui midagi ei tee. Sõjaajal 
on ka halb otsus parem, kui mitteotsusta-
mine. On wäga halb, kui jäetakse üks 
asi otsustamata, mis tingimata peab 
otsustatama. Kui teie rahuajal seda ei 
õpeta, siis sõjaajal teil juhte ei ole. Rahu
ajal on, nii öelda, isiklik wastutus sõja
wäes langenud ja mina arwan, et selles 
asjas on -sõjawägi rohkem regresseeru-
nud, aga mitte progresseerunud'. Ma tä
hendan sedasama ikommisjonide haigust, 
mis meil on riigi elus, see on ka sõja
wäes: üks kommisjon teise järele ja neid 
on lõpmata palju, raisatakse aega ja kõik 
põewad kommisjonide selja taha. Toon 
weel teis-e nähtuse, mis ka üks raske kü
simus on ja mille üle on ajakirjanduses 
kõneldud, aga mida mitte ei ole wõetud 
arwustuse alla. Omal ajal oli Wene sõja
wäes indiwiduaalne, personaalne atestee
rimine, iga ülemus atesteeris oma alamad. 
Peale selle pandi maksma nõndanimeta
tud kollegiaalne atesteerimine. Siin 
waieldi selle üle, kas üks on parem kui 
teine. Raske on seda öelda, igatahes ÄM 
wiimane kord juba Wene ajal õige palju 
intriigisid sõjawäkke. Wene sõjawägi oli 
määratu suur, aga meie sõjawäes on see 
palju raskem, sest intriigid tulewad palju 
kergemini! Kõigehalwern külg on aga 
see, et kollegiaalne atesteerimine lubab 
inimesi ja juhtiwaid jõude pugeda kolee-
giumi selja taha. Selles seisab see halb 
külg, et ta kaswatab halwasti juhtiwaid 
jõude. Meie peame katsuma juhtiwaid 
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jõude nõnda kaswatada, et kui peaks 
sõda tulema, siis peawad nemad oskama 
wastutust oma peale wõtta. Kaswatuse 
mõttes ei ole nimetatuid atesteerimine 
õige. Kes on wastutaw koha peal, see 
peab selle eest wastutama, ja tuleb jul
gelt wastutust oma peale wõtta. Ma 
lisaksin weel juurde: Juhtide käest tuleb 
ka nõuda majanduslikku wastutust sõja
ajal. Nüüd on aga meie sõjawäes see 
juhtunud, et kõik põewad kontrolli selja 
taha, kontroll on see ebajumal, mis kõik 
ütleb. Ma pean ütlema, et kui meil kus
kil on puutumata jäetud weneaegsed' sea
dused, siis on need kontrolli seadused. 
Meil ei ole kontrolliseadust wist rohkem 
muudetud, kui anti kontrollnõukogule 
õigus nii ja nii palju markades nõudmisi 
kustutada, kui see nõudmine on wäikene, 
et ta ära ei maksa kirjawahetuse kulusid. 
Meil räägitakse ikka Prantsuse sõja-
wäest. Prantsuse sõjawäe kontrollil ei 
ole aga wähemad õigused kui meil, temal 
on wäga suured õigused. Prantsusmaal 
wõtab sõjawäe kontroll suurelt osa sõja
wäe eelarwe kokkuseadmise juures, ka 
järelwalwes on temal suured õigused. 
Aga Prantsusmaa ja meie kontrolli wa
hel on wahe: seal on sõjawäe kontrollis 
kõigeparemad spetsialistid. Seal ei tule 
sarnased absurdsed nõudmised: sõjawäe 
poligoonile ei tohi midagi ehitada enne, 
kui esitatud olgu poligooni ehitamisetks 
plaan. Meil wõib niisuguste nõudmistega 
tulla, aga selle kontrolli süsteemi juures 
ei tohi seda sündida. Meil on wõimalus 
igalpool pugeda selle kolleegiumi selja 
taha, mis on wäga halb nähtus, kuid sõja
ajal wõib tema isegi wäga halbu tagajärgi 
anda. 

Edasi puudutas rkl. Jõeäär ka tehni
list külge. Härra Jõeäär kandis järgmist 
ette: ,,Erakorralisi kulusid ei leia wõima
likuks tuntawalt wähendada selle tõttu, 
et meil .eelmise sõjaministri ajal wäga 
wähe rõhku pandi sõjawäe tehnilise wa-
rustuse peale, ja sellepärast seda puudust 
waja tagantjärele parandada niipalju kui 
jõud lubab." Siin olete teie jälle wassinud, 
lugupeetud härra Jõeäär. Kui Teie wõ
iate eelarwe, siis Teie leiate, et meil eel-
arwes iga aasta on umbes 300 miljonit 
erakorralisi kulusid. Teil kui riigikaitse 
kommisjoni liikmel on wäga hästi teada, 
et oli aeg, kus meil oli laewastik, aga lae
wade peäl ei olnud ühtegi kuuli. Teie 
teate wäga hästi, et oli aeg, kus meil kõik 
püssid olid parandamata, neid ei saanud 

sõjawäele wälja jagada, sest nad oleksid 
saanud püssid, mis mitte ei lase; Teie 
teate ka seda, et oli aeg, kus meil ei olnud 
suurtükikuulisid, aga nüüd on nemad mu
retsetud nende rahade eest. Minul ei ole 
mingisugust tarwidusi lugupeetud rkl. 
Soots'i kaitsta, aga ma siiski kriipsutak
sin seda alla, et ka wiimane sõjaminister, 
lugupeetud rkl. Anderkopp, on teinud 
kõik, et sõjawäe tehnilist külge täiendada. 
Ja nii on täiendatud iga aasta meie sõja
wäe tehnilist külge. Kas Teie siis suur
tükki mitte tehnikaks ei loe, kas Teie 
kuulipildujat, rasket suurtükki ja aero
plaani mitte tehnikaks ei loe? Waadake, 
siin selle asja juures ei maksa nii ühe
külgne olla. Mina kriipsutaksin weel 
alla, et meie sõjawägi on wähe warusta-
tud, aga siin kerkib jälle ülesse rahaküsi
mus. Igatahes wõib öelda, et sel alal on 
tehtud suur progress. Ei oleks õiglane, 
kui meie oleksime öelnud1, et meie sõja
wägi ei ole sellel alal sugugi edasi läi
nud, waid ta on ennast palju täiendanud 
selles mõttes, mis ta kõige nõrgemad kül
jed olid. Üks nõrgem külg oli meie suur-
tükiwägi, kuid see on nüüd warustuse ja 
moona poolest paremas seisukorras. 
Teine nõrk külg oli rasked suurtükid, aga 
wõib loota, et ka seal on seisukord para
nenud, kuid on siiski wäga palju tarwis 
ja wäga palju on waja teha, et sellele 
kõrgusele jõuda, mis modern sõda sellel 
alal nõuab. 

Mina kriipsutaksin weel alla mõne 
nõrga külje meie lennuwäe juures. Mina 
tähendan, et lennuwäe arenemine on meil 
kõigeraskem. Esiteks ei ole meil sõja-
kogemusi, sest meie ei jõudnud lennu-
wäge organiseerida, lihtsalt juba selle 
tõttu, et meil ei olnud sellekohaseid ini
mesi ja ei olnud ka aeroplaane. Lennuas-
janduse arenemine üldse läheb hiigla 
sammudega edasi ja nõuab ka hiigla 
summasid. Meie suur ida naaber teeb 
wäga palju tööd sellel alal. Ka meie peame 
sellel alal edasi jõudma. See aga nõuab 
õige palju raha. Mina peataksin weel ühe 
nähtuse juures, mis meil tehnilisel alal 
sootumaks on sööti jäänud, see on gaa
side sõda. Meil ei ole ülepea ühtegi wõi
malust gaaside sõjaks endid aktiiwselt 
ette walmistada, Aga meie peame selle 
peale rõhku panema, sest meie wastasel 
saawad gaasid olema. Hilja aja eest 
ilmus artikkel „Vossische Zeitungas", kus 
gaaside sõda ilma katastroofiks nimetati. 
Teised lehed refereerisid, et mingisugu-
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sed tsüaanilised gaasid wõiwad terwed 
linnad täiesti ära häwitada, ja mingisu
gust wastuwõitluse abinõu sellele ei ole. 
Ajalugu on näidanud, et igale uuele ak-
tiiwsele wõitlusabinõule leitakse ka 
wastuabinõu. Mõnikord on aktiiwne 
abinõu tugewam ja wastuabinõu jääb 
maha, aga mõne aja pärast jõuab ta esi
mesele järele. Mina arwan, et selle asja 
peäle ei maksa nii waadata, aga gaaside 
sõda on hirmsam sõda ja on tulewikus 
kõigehirmsam. Mina usun, et tulewases 
sõjas wõetakse tarwitusele pommid gaa
sidega, ja see on üks kõigehädaohtlikum 
asi. Siin ei ole sõjawäel rohkem, ette-
walmistust kaitseks tarwis, kui tsiwiil-
elanikkudele. Linnaelanikud peawad ette 
walmistatud olema, et nad teaksid, kui
das endid kaitsta. Meil aga sellel alal ei 
ole mitte midagi ära tehtud, aga seda 
peab tegema. Seda ei pea ainult sõjami
nister korraldama, waid ka teised minist
rid peawad sellest aru saama, siin peab 
ette walmistatama mitte ainult sõja
wägi, waid ka tsiwiil-elanikud. 

Ma puudutaksin siin weel ühte asja, 
nimelt see on ühendus sõjaministeeriumi 
ja teiste ministeeriumide wahel. Minule 
näib, et see ühendus täielik ei ole, igata
hes senniajani ei ole ta seda olnud. Omal 
ajal oli arutamisel küsimus, et kas ei saaks 
maksma panna niisuguse kõrgema nõu
kogu, ikus oleksid need ministrid, 
kes on eriliselt huwitatud sõja korral, 
see tähendab, sõjaminister, teedeminister, 
raha- ja põllutööministrid:, ministrid, kes 
oleksid kõigerohkem huwitatud riigikaitse 
küsimustest ja keda see riigikaitse küsi
mus ligemalt puudutab warustuse mõttes. 
Meie lugupeetud rkl. härra Kukk oli sel 
ajal selle nõukogu idee pooldaja. Üldse on 
raske öelda, kuidas saab sellest üle. Mina 
isiklikult aga arwan, et mitte üksikud isi
kud, waid kõik ministrid, terwe walitsus 
ja riik peawad sellest huwitatud olema 
ja kõik omad jõud selleks koondama. Mui 
on meeles see 'kurikuulus waidlus side 
üle, Müüd on aga järgmine asi ilmsiks 
tulnud: sõjaminister on selle side üle 
andnud piiriwalwele. Piiriwalwe on oma
korda andnud posti-telegraafi peawalitsu-
sele. See peawalitsus, wõib olla, peab 
teda paremini korras. Kuid seisukord on 
niisugune, kui kuskilt Peipsi äärest teie 
öösel tahate ühendust saada, siis on kin
del, et teie seda ei saa. Waadake, see on 
sootu lubamatu, see on täiesti lubamatu 
meie lühikeste maa-alade kohta. See wõib 

hädaohtlik olla, kui korraga midagi juh
tub ja teie alles teisel hommikul saate sel
lest Tallinna teatada. Wõi teie peaksite 
kuskile telegraafijaama jooksma, et tea
teid edasi anda. Seda ei tohi olla, sest 
ärge unustage, et kui juhtub midagi ka
tastroofilist, siis harilikult kaotatakse pea. 
Õnnelik on, kes kohe midagi saab edasi 
teatada. Kuid sarnaste teadete tagajärjel 
muutub paanika harilikult weel suure
maks, ja sellepärast on wäga tähtis, et 
wahelülid piiripostidel suurte peajaama-
dega korralikud oleksid. Praegu aga 
mingit wahelüli ei ole ja meie piiripostid 
ei saa ööajal midagi teatada. See on loo
muwastane nähtus. Siis ma tooksin weel 
teise nähtuse, ja nimelt raudtee.. Meil on 
raudtee ehitamiskawa teedeministeeriu
mis walmis töötatud, ja ajalehtedes oli 
teatatud ehituse kawa üle mitme ja mitme 
aasta peäle. Mina küsisin meie lugupee
tud kindralstaabi ülemalt, koloneli Tõr-
w^and'ilt, kas tema kawa kokkuseadmisest 
ka osa wõtnud). Kahjuks ei olla teda 
kutsutud, kõik teutawat ilma nendeta. 
Mina ei usu, et meie Eestis hakkaksime 
raudteid strateegilisel otstarbel ehitama. 
Igal raudteel on nii suur tähtsus, et tema 
ehituskawade walmistamisest sõjaminis
teeriumi ja sõjawäe eriteadlased osa 
wõtma peawad ja peawad seal mõjuwalt 
kaasa rääkida wõima, omad soowid seal 
näitama, kuidas sõjawäeliselt .parem on. 
Tooksin weel ühe nähtuse, nimelt toitlus-
küsimuse. Kui praegu tuleks järsku sõda, 
siis meil ei ole mingisugust warustus-
plaani selles mõttes, kus kohal on wilja-
tagawarad, kus neid mitte ei ole, kuhu 
neid tarwis koondada. Siis mobilisatsi
ooni1 asjus rahaministeeriumi ei ole ka selle 
peäle mõelnud, et kui praegu mobilisat
sioon wälja kuulutatakse, siis mõnes linnas 
tuleb rahamärkide puudus. Ja kui teie 
sissekutsutud sõdurile otsekohe kõike 
wälja ei maksa, mis temal õiguse järele 
saada, siis wõib kohe wäikene konflikt 
tulla. See on esimene ja kõigepahem 
konflikt, kui teie kohe ei suuda waras
tada sõdurit sellega, mis temale seaduses 
ette nähtud ja lubatud. Mingisugust 
plaani meil selleks ei ole, ja mina kriipsu
taks seda alla, et minu arwamise järele 
peaks olema tihedam koostöötamine sõja
ministeeriumi ja teiste ministeeriumide 
wahel. Senni on see puudunud. Mina ei 
taha selles kedagi süüdistada, kuid ma 
kriipsutan ainult alla, lootes, et seda tule
wikus paremini tehakse. Wõib olla saab 
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seda sellekohase nõukoguga teha, kuhu 
walitsus kutsuks mitte ainult sõjaministri, 
waid ka sõjawäe eriteadlasi. Nüüd on 
weel üks küsimus, mis suure tähtsusega on, 
see on wormiriiete küsimus. Nagu teäda, 
kui meie oma sõjawäge hakkasime kor
raldama, olime meie kõik kaltsudes. Mis 
katte puutus, see pandi selga. Siis ajuti
selt pandi maksma ülemjuhataja wõimuga 
worm, mis enam-wähem ära kopeeriti 
ühelt suuremalt riigilt ja nimelt Inglis
maalt. Põhjuseks oli esiteks see, et meil 
poliitiliselt selle riigiga suurem ühendus 
oli. Ja teiseks Inglismaa sõjawäe wormi 
loetakse kõige ilusamaks, lihtsamaks, ots
tarbekohasemaks teenistuswormiks kogu 
ilmas. On kaks iseasja, teenistus- ja esi-
tusworm. Alguses paistab, et see mingi
sugune kõrwaline küsimus on, aga temal 
on siiski lõpmata suur tähtsus. Teenistus-
wormi nõuded on, et tema peab olema 
lihtne, peab wastama kliimale, peab 
olema tugew ja odaw. Nüüd on meil 
wormi asja reformeeritud, on uus worm 
maksma pandud. Mina ütleksin, et sellel 
alal ei ole meil mitte edasi mindud, waid 
tagasi. Esiteks, nüüd on sinna kõiksugu 
kandikesed lihtsale wormile juurde pan
dud, rnis teda kirjumaks teewad. Iluküsi-
mus on wäga relatiiwne küsimus. Minule 
isiklikult meeldib lihtne worm kõigeroh-
kem, aga teisele meeldib, kui ta kirju on, 
sellepärast kenaduse küsimuse jätan kõr
wale. Mina ei julge öelda, et minu arwa
mine absoluutne wõiks olla. Kuid see on 
kindel, et paremat maitset meesterahwa 
ülikonna juures, kui inglastel ei ole kel
lelgi teisel. Nemad on wäga . ilusa ja 
lihtsa sõjawäe wormi walinud. Meil on 
nüüd kandiktsed' juurde pandud, ning 
kard-kraed ja see on juba natukene rumal 
teenistuswormi juures. Rahuajal saab sel
lest üle. Noorele ohwitserile meeldib end 
ilusamaks teha ja temale meeldiwad pae-
lakesed. Aga waatame sõjaajal, mis siis 
on. Sõjaajal meie kutsume tagawara-
ohwitserid sõjawäkke. Sõjaajal ei 
saa keegi oma mundrile punaseid 
kandlikesi juurde õmblema hakata, 
ja tuleb kirju sõjawägi. Inglise sõ
jawägi oli sõjaajal kõik ühtwiisi riides ja 
wäga lihtsalt. Kui meie aga rahuaegse 
wormi sõjaaegsest wäga eraldame, siis 
hakkawad sõjaajal ohwitserid jällegi liht
sustatud bluiusesid kandma, mis aga mitte 
ei tohiks olla. See on tema halb külg. 

Nüüd tähendaksin weel mütside kohta. 
Mispärast ei wõi endine weneaegne müts 

jääda? Öeldakse, et see tähendaks Wene 
waimu jne. Noh pagana pihta, kas siis 
mütsi sees see waim on? Waadake üm
ber, seda mütsi kannab Inglismaa, kannab 
Ameerika ja kannab Jaapan. Praegune 
Wenemaa wiskas selle mütsi ära ja tegi 
omale «bogatõrka", — tal on weel üks 
teine nimi, kuid seda ei kõlba siit kateed
rilt öelda. — Wenemaa wiskas selle wana 
weneaegse mütsi ära, kuna teised Eu
roopa riigid jäid selle juurde. Teenistus-
müts peab olema lihtne, soe ja pehme, 
sest peatähtsas on selles, et teda tarwita
takse sõjaajal magades. Keegi ei wõta 
mütsi peast ära, kui ta sõjawäljal magab. 
Wõtke aga nüüd see uus müts, mis meil 

t praegu on, wõib olla et ta ilus on, see on 
ju maitse asi, kuid minu arwates on tal 
natuke „wilkapi" nägu. Ta on ju päris 
kena kui ta uus on, kuid waadake teda siis, 
kui ta wanaks jääb ja kortsu läheb; pea
legi peab kõwa mütsi tihemini wahetama 
kui pehmet, Kõigerohkem on sel mütsil 
sarnadust Shweitsi sõjawäemütsiga. Kui 
juba wõtta kõwa sõjawäemüts, siis on 
neist kõigeilusam Prantsuse ,^kepi". Kuid 
sarnased kepid passiwad ka ainult prants
lastele, sest prantslased on wäikese kas
wuga ja wäikse kaswuga ohwitser on 
ilusam, kui tal kõrge müts peas on, kuna 
aga meie sõjawäelased suuremalt jaolt 
kõrge kaswuga on, kellele kõrge müts 
enam ei passi. Wõib olla, et sarnane 
kõwa müts wast rahuajal meeldiw on, 
kuid sõjaajal ei ole ta kohane ja sõjawäe 
mundri juures peame ikkagi sõjaaja peale 
mõtlema. Tähendaksin weel selle peale, 
et küll noored ohwitserid tahawad wähe 
silmapaistwamalt riides käia — see on ju 
arusaadaw, et noor inimene tahab ilusam 
olla, kuid sõjawäe juhtide kohus oleiks 
seda mundri moodi õigetesse roobastesse 
juhtida. Juhiksin weel tähelpanu ühe 
wäärnähtuse peale: meil läheb uulitsat 
mööda noor lipnik ja kannab sinelit, mis 
maad mööda järele jookseb. Mina ei tea 
kust niisugune nähtus wõi mood on wõetud 
ja mina isiklikult keelaksin selle kohe ära. 
Mina teenisin Wene sõjawäes wäga uhke
tes polkudes, olen kõiksugu ohwitseridega 
koos töötanud ja olen ka päris alaliselt 
ratsawäes olnud, kuid pole näinud, et 
keegi sarnast pikka sinelit oleks 'kannud; 
pealegi on ta wäga raske ja ka hobuse-
selga istumiseks ei ole ta kõlbulik ja ta
kistab mahatulemist. See oli suure sõja 
lõpul, kui niisugused pikad sinelid wälja 
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ilmusid ja nüüd on nad ka meil millegi pä
rast moes. 

Ka on wäga silmatorkaw ja mitte ilus jä
rele wedada lõpmata pikka ja suurt esitus-
mõõka. Teenistusworm peab lihtne 
olema, peab täiesti niisugune olema, mis 
wastab sõjaaja otstarbekohasusele. Selle, 
mis otstarbekohane pole, peab juba rahu
ajal wormist wälja wiskama. Teine küsi
mus on esitusworm. Esitusworm peab 
olema. Ei ole ka meie seas kedagi, kel 
üks ülikond oleks, waid teine on ikkagi 
tööriie ja teine pühapäewariie, olgu ta siis 
ühtmoodi tehtud wõi teistmoodi. Ka tsi-
wiilisikutel on nii öelda esitusüliikond ik
kagi teistmoodi õmmeldud, kui harilik üli
kond ja nõnda peab see ka ohwitseride! 
olema. Siin seisab aga weel üks suur kü
simus ja nimelt: ohwitseride esitusworm 
ripub ära ohwitseride büdshetist. Meie 
ohwitseride palgad on praegusel ajal 
wäga wäikesed ning uhke esitusworm 
ajab meie ohwitserkonda weel rohkem 
wõlgadesse, sest kui ühel juba on, siis ei 
pääse ka teine sellest mööda, waid peab 
järele tegema. Kui meie anname endi oh
witseridele esituswormi, siis peame seda 
tegema riigi kulul, sest oma palgast tema 
seda muretseda ei jõua. Tsiwiillsikutega 
on lugu teine; harilikul ametnikul ei tule 
seal esineda, kus kõrgema asutuse esita
jal ja sellepärast ei pruugi ka kõigil niisu
gused esitusülikonnad olla. Sõjawäes on 
aga nii, et kus kindral käib, käib ka oh
witser ja ta peab samuti riides olema, kui 
kindraigi. Siin on selle asja raske külg 
ja selle esituswormi muretsemine wiib 
meie ohwitserkonna weel rohkem wõlga
desse. See on ohwitseride! üks raske kü
simus, sest et nad waewalt oma büdshe-
tiga wälja tulewad. Kui ühel sarnane esi
tusworm on, peab seda ka teine omale 
tahes wõi tahtmata muretsema. Endine 
sõjaminister härra .Anderkopp on maksma 
pannud, et ohwitserid wõiwad ka tsiwiil-
riietes käia. Mina seda wäga terwitan. 
See on wäga hea sellepärast, et kui kel
lelgi on tahtmine käia tsiwiilriietes, las pa
neb need riided selga. See on ta eraasi. 
Meie ei saa kaswatada mingisugust oh-
witseriseisust. Ohwitseri munder paneb 
siiski seltskonnas palju kohustusi peale, 
nendle käest nõutakse rohkem1. See on 
juba psüholoogiliselt sisse kaswanud. Siin 
tulewad juba niisugused wahejuhtumised, 
kõiksugu küsimused. Oleks seal kuskil 
kõrtsis olnud äpardus tsiwiilisikutega, 
sellest ei oleks keegi kirjutanud. Tihti on 

seda juhtunud Pärnus, Narwas, tihti ka 
Tallinnas. Kui ohwitseridega see juhtub, 
siis on suured nõudmised. Oleks nad tsi
wiilriietes olnud, siis oleks see palju pa
rem olnud. Ma ei taha tõendada, et see 
sisuliselt parem oleks olnud, kuid selts
konna ees prestiishi hoidmiseks on see 
siiski parem. Wormikandmise reeglites 
oli öeldud, missugusesse kõrtsi ei tohi 
minna esituswormis. Ideaalne oleks, 
et ülepea kõrtsi, ei tohiks minna 
esituswormis. Esitusworm on teenis
tuse asi ja see peab tarwitusel olema 
ainult teenistusel. See peab täiesti olema 
mundriküsimus, peab. ühes sellega ka au
küsimus olema, et ka nii kergelt selle 
peäle ei waadataks. Mis puutub -weel wor-
miküsimusse, siis on sellel suur tähtsus 
sõja ajal. Muidugi, meie oma jõuga sõ
dida ei saa, sellepärast loodame meie wä
lise abi peäle. Mina arwan, et meie peak
sime ikkagi niisugust wormi omal pidama, 
missugune on nendes riikides, kust meie 
kõigekergemini abi loota wõime. Sel on 
wäga suur psüholoogiline tähtsus. Omal 
ajal arutati siin küsimust, kas meil ei tu
leks nõndanimetatud, halli riide juurde 
üle minna — Saksa feldgrau. Teoreetili
selt on see õige, see on kõige parem sõ
jaaegne riie, aga meile ei kõlba ta mitte. 
Meie inimesed on psüholoogiliselt selle 
wastu ja neid ümber teha ei saa kahe 
aasta jooksul mitte. Okkupatsiooni aeg 
on meil wäga kibedalt meeles. Teiseiks, 
kui sõda peaks juhtuma, ega meie siis 
„halli riideid" abiks ei saa. Ja kui meil 
abiks tulewad teised ja nad eest leiawad 
teised riided, kui nemad kannawad, siis 
ei ole see mitte hea. Parem on, kui meile 
appi tulijad leiawad eest samuti riietatud 
sõdurid, kui nemad ise. See põhimõtte 
muutmine, et meie sellest endisest teenis-
tuswormist, inglise põhiworrnist, kaugele 
oleme nihkunud, seda ei loe ma õnneli
kuks. Siis weel mütside kohta. Kui need 
mütsid wanaks lähewad, kas nad siis 
palju halwemad wälja ei näe, kui endine 
wormirnüts. 

Seda kõike kokku wõttes kriipsutak
sin ma alla, et ma ei taha kedagi süüdis
tada, ei ole ka tarwidusi kedagi kiita, ei 
taha ka laita. Tahaksin ainult alla kriip
sutada, et sõjawäekorraldtus on meil pro
gresseerunud. Sellel alal on juba palju ära 
tehtud ja mitmesugustel aladel on taga
järgi saadud, ka sellel alal, millel kõige 
nõrgemad oleme, see on tehnika alal; ise
äranis selles mõttes, et meie rannakaitse 

r 
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laewad on warastatud palju paremini, kui 
nad seda enne olid. Meil on suur osa ini
mesi, kes sellel alal wäga energiliselt on 
töötanud. Härradel eelarwe-kommisjoni 
liigetel on weel meeles sõjawäelaste ja 
sõjaministeeriumi esitajate kõned, kus 
nad krediite kaitsesid, mida meie siiski 
olime sunnitud tagasi lükkama, sest meie 
rahaline seisukord seda ei lubanud'. Ma 
tähendan weel, et tehnika, see on raha, 
ja kui meil seda wähe on, siis muidugi 
peab seda katsuma läbi wiia nende wõi-
malustega, mis meil sõjaministeeriumi kä
sutada on. Aga ühte mina kriipsutaksin 
küll alla: meil näib, et meie liig ruttu hak
kame ära unustama sõda, et meie oma 
sõjawäekorralduse katsume teha nii wäga 
wastawaks rahuajale. See kõik on ju 
wäga ilus. Korraldused, mis näiwad 
rahuajal absurdina, on wäga otstarbeko
hased sõjaajal. Sisekord ei tohi minna 
liig rahuaegseks. Sellest tuleb ka wälja 
minna meie sisekorra määruste wälja-
töötamises ja maksmapanemises. Ei to
hiks olla ohwitseri! kahesugust ettewal-
mistust, et ühed mitte liiga ninakad ei 
oleks teiste ees. See on wäga tähtis kü
simus. Siis sõjawäearstid ja -ametnikud. 
Need kaks, nii öelda, korpust, peawad 
jääma selle peale, et neil suur hulk arste 
ja ametnikka on sõjaajal wäljaspoolt, sel
lepärast ei maksa nüüd neid kahte kor
pust liiga eraldada nendest, kellega meil 
koos tuleb tööd teha sõjaajal. Suurem 
enamus arstidest saab olema tsiwiilisikud. 
Organisatsiooni mõttes tähendan mina, et 
peab rohkem katsuma kaswatada organi
satsioonilisel teel seda, et igaüks wastu-
taks, õpiks wastutama ja õpiks üldse was-
tutustunnet tundma. Sest kui temal pole 
wastutustunnet rahuajal, siis ei saa tal 
seda ka olla sõjaajal. Ühes sellega peab 
tõstma ka distsipliini, on ju loomulik, kes 
ei mõista käsku täita, see ei mõista ka 
käsku anda. Ja käsku peab sõjawäes kas
watama ja selleks peab olema kõwa dist
sipliin. Ühes sellega peab ka sõjawäe juht 
wastutama oma enese eest. Temal ei pea 
wõimalust olema pugeda kolleegiumi selja 
taha. Tähendaksin weel kord meie sõ
jawäe riietamise kohta järgmist. Meie 
wormiriided peaksid olema eriti lihtsad 
ja wastama nõuetele, mis on sõjaajal. Kui 
aga rääkida rahuajast, siis wõiwad rahu
ajal esitusriided olla nii ilusaks tehtud, kui 
seda tahetakse. Siin on jällegi arwamised 
wäga lahkumiinewad. Minule meeldib 
isiklikult küll ka lihtne esitusworm. Ka 

tsiwiilesituse wTorm — frakk — on iseene
sest wäga lihtne, ning ma arwan, ei 
maksaks ka sõjawäe esitusworme kir
juks teha. 

Edasi puudutaksin weel kord küsi
must, mis ka mul juba enne kõne all oli, 
nimelt et Wabariigi Walitsus, minu arwa
tes, ei ole aru saanud, et on tarwilik koos
töötamine teiste ministeeriumide ja sõja
ministeeriumi wahel. Meie teame, et 
suurema hulga küsimuste otsustamise juu
res tuleb tihti juurde kutsuda sõjaminist
rit, kes aga mitte kõigis asjus eritead
lane ei ole ja siin tuleks siis wastawaid 
eriteadlasi sõjawäest asja otsustamise 
juurde kutsuda. Ma tähendan weel, et 
meie ei tohi ainult sõjaministrit wastuta
jaks pidada, waid ka sõjawäelased pea
wad wastutajad olema. Praeguses orga
nisatsioonis wastutawat kõrgemat sõja
wäeast ei ole. Ainult inspektori ame
tisse panemine asja ei paranda, sest ins
pektor ei ole ka wastutaw. Kuid öel
dakse, et sõjaministril on abi, kes wastu-
tab. Igaüks teab, et abi ei ole ministri 
eest wastutaw. Ma jutustaksin teile ühe 
anekdoodi. See ei olnud mitte sõjaminis
teeriumi juures. Härra lugupeetud rkl. 
Wirma oli ka selle juures, kui ma teedemi
nistri abilt küsisin, missugused on tema 
õigused. Siis tuli wälja, et rööpaseadjal 
suuremad õigused ja kohustused olid, kui 
temal, sest rööpaseadjal on seaduses ette
nähtud õigused ja kohustused, aga mi
nistrite abidel ei ole seda. Tõesti, meil 
ei ole niisuguseid seadusi, mis määrawad 
ministrite abide kohused ja õigused, nõnda 
siis abi peale loota ei saa. Kuna organi
satsiooni peaks nõnda konstrueerima, ei 
otsekohesed eriteadlased oleksid rohkem 
wastutawad kui see praegu on. Lõpeta
des puudutaksin wõi tuletaksin meelde üht 
küsimust, mis küll sõjategewust ei puu
duta, mis aga läinud wabadussõja jä
reldus on. See on inwaliidide küsimus. 
Peab ütlema, et meil on õige suur arw 
sõjainwaliide. Nemad on nüüd organisee
ritud. Riik annab neile ka wäikest abi. 
Peale selle on weel seltskondlik organi
satsioon, sõjainwaliidide kapitaal. Ja just 
seda wiimast tahaksin ma kõigerohkem 
puudutada. Tähendan ka, et inwaliidide 
oma organisatsioon on wäga palju ära 
teinud, on wõrdlemisi hästi korraldatud. 
Siis, teiseks, riiklik abi, siin on üldised 
pensioninormid ja -määrad wõrdlemisi 
wäikesed, ja inwaliidid ei saa selle pen
sioni peale suuresti loota. Kuid pean 
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siiski tähendama, et siin on üks õnnelik 
samm tehtud ja see on nõndanimetatud in-
waliidide kapitaal. Ma tähendan, et in-
wallidide kapitaalist toetust saawad 581 
inwaliidli ja 326 waestlast. Kordan • weel, 
et see organisatsioon, mis on nii öelda 
seltskondlik, aga mis siiski töötab amet-
asutuse, — siseministeeriumi — juures, 
on wõrdlemisi heade tagajärgedega töö
tanud, esiteks sellepärast, et siseministril 
oli wõimalus ära kasutada terwet oma
walitsuse aparaati ja politseiaparaati. Ma 
kriipsutan alla, et härra Einbund isiklikult 
sellele küsimusele wäga ligidal on olnud, ta 
on isiklikult palju sellele asjale Ugi- aidanud, 
ja 2-' aasta jooksul on selle organisatsi
ooni poolt wälja jagatud 14 miljonit toe
tustena ja stipendiumidena ja waestelaste 
toetusena, siis sõjainwaliidide organisat
sioonide, õppetöökodade, sanatooriumide 
toetusena jne. Wõib ka weel öelda, et 
selle organisatsiooni põhikapitaal — 5 
miljonit — on täielikult olemas, ja on ka 
suuremad' reserwid kogutud, et ka lige
mas tulewikus see asutus wõiks töötada. 
Mina kriipsutaksin alla, et see oli õnnelik 
mõte, seda asutust ellu kutsuda, kes nüüd 
nii heade tagajärgedega on töötanud, ja 
ma loodan, et ka praegune uus, lugupee
tud siseminister, kes ise ka sõjawäes kõr
gel kohal oli, seda asutust niisama edasi 
wiib ja kõikipidi toetab, kui seda senni
ajani on tehtud. 

J u h a t a j a J. T õ n i s s o n : Kuulu
tan weerandtunnilise waheaja. 

Waheaeg algab kell 7 õhtul. 
Pärast waheaega jätkub koosolek kell 

7.20 min. 
Koosolekut juhatab esimees J. Tõnis* 

son. 
Sekretääri kohal abisekretäär J. Wain. 

J u h a t a j a J. T õ n i s s o n : Riigi
kogu koosolek kestab edasi. 

A. J õ e ä ä r (sd.): Wäga lugupeetud 
härrad rahwasaadikud! Meie kuulsime, 
mina arwan kõik, suure huwitusega, mida 
lugupeetud eelkõneleja, meie kõigeparem 
sõjaasjatundja, endine wägede ülemjuha
taja kindral Laidoner kui sõjawäe eritead
lane, meie sõjawäe eelarwe kohta ette tõi, 
Kuid mina arwan, et mitte ainult eritead-
lastel sõjawäe asjus sõna pole öelda selle 
eelarwe kohta, sest sarnasel korral ei 
oleks mõtet seda esitada parlamendile, 

kus enamus mitte-sõjaasjatundjatest koos 
seisab. Mina luban endale sõna wõtta 
sõjaministeeriumi eelarwe puhul mitte kui 
eriteadlane nendes tehnilistes küsimustes, 
mis selle eelarwe puhul wõiwad üles ker
kida, sest ma arwan, et tehniliste küsi
muste üle waidlemise kont ei ole parla
mendis, ja kui ma kõnelen siin, siis kui 
Eesti wabariigi kodanik, kui selle riigi ko
danik, kelle kaitseks seda sõjawäge, mil
lest kõne, waja on, kui riigikodanik, kes 
seda sõjawäge ülewal peab pidama, ja kes 
selle tõttu eestkätt huwitatud on selle 
sõjawäega ühenduses olewatest majan
duslikkudest küsimustest. Minu arwates, 
ma olen seda arwamist ka enne awalda
nud, oleks palju otstarbekohasem sõjami
nisteeriumi eelarwe arutamise juures par
lamendis tarwitusele wõtta sarnast korda, 
kui näiteks Ameerikas on tarwitusele 
wõetud, et üldse parlament ei aruta sõ
jaministeeriumi eelarwet üksikasjaliselt, 
waid määrab sõjawäe ülewalpidamiseks 
teatud summa, annab selle summa Walit
suse käsutada, kellele nõudmised üles 
seab, mida tema selle summa eest peab 
kätte saama. Ja ma olen kindel, et see 
otstarbekohasuse seisukohast kõigeöigem 
on, sest parlamendil on wõimalik otsus
tada peaasjalikult ainult selle üle, kui 
palju suudab rahwas kanda, kui suure 
summa wõib tema riigi wälise julgeoleku 
kaitseks eelarwesse üles wõtta, sest 
selge on, et sellel alal, kui meie tahame 
jälgida tehnika edu, wõiksime määratuid 
summasid wälja anda, ja kellelgi ei oleks 
midagi selle wastu, kui need summad käe
pärast oleksid. Meie Eesti rahwaarw on 
wäike, ja wõrreldes meie suure naaber
riigi rahwaarwuga koguni wäga wäike. 
Kui peaks tulewikus silmapilk ette tu
lema, kus meil jõuga tuleks arwuliselt 
wõib olla sada korda tugewama waenlase 
wastu ennast kaitsta, ja et sarnasel korral 
arwuliselt palju tugewama waenlaseda te
gemist on, seda toonitas ka lugupeetud 
eelkõneleja härra Laidoner, siis sarnasel 
korral oleks lootused wõiduks, kui otsus-
taw oleks inimjõudude wahekord, wäga 
wäiksed. Selleks, et arwuliselt wäiksem 
sõjawägi ennast tagajärjerikkalt kaitsta 
suudaks, peaks ta kõigepealt sellest was-
tasest tehniliselt paremini warustatud 
olema. Ja sellest järgneb, kui palju ja 
kui suurt rõhku meil waja on oma kaitse-
wäe tehnilise külje korraldamise peale 
panna. Kui meie kaitsewägi tehniliselt 
halwemini oleks warustatud, kui wastase 
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oma, siis on kindel, et kõik need kulud, 
mis on kantud selle inimmaterjaali wälja-
õpetamiseks, on täiesti mahawisatud ku
lud. Rääkimata hindamata suurest' kah
just, rahwa kõigekallima waranduse 
elawa jõu häwitamlsest, mis sarnasel kor
ral sünniks. Selles asjas peame küll au 
andma lahkunud sõjaministrile härra An
derkoppale, kes wõrdlemisi lühikest 
aega selle ministeeriumi eesotsas seisis, 
et tema kasutanud kõik abinõud selleks, 
et selles sihis mõjuda, nimelt tehniliste 
kulude suurendamise ja korraliste kulude 
wähendamise mõttes. Ma julgeksin küll 
härra kindral Laidoner'ile wastu waielda, 
kes tõendab, et samas sihis on meil algu
sest peale seda ministeeriumi juhitud. 
Mina ei waidle sugugi selle wastu, et meil 
teatud paremusi tehnilises mõttes kätte 
on saadud wõrreldes sellega, missuguses 
seisukorras meie olime sõja lõpul. See 
on ju arusaadaw, sest sõjawägi ilma teh
niliste abinõudeta ei ole üldse mõeldaw, 
kuid pean siiski tähendama, et selle tõttu, 
et korraline eelarwe nõudis liig suuri 
summasid ja kuna meie rahwamajandus-
lik-kandejõud piiri pani sellele, mida meie 
wõisime sõjawäe peale üldsummas kulu
tada, selle all tehniline warustus kanna
tas. Ei saa ju sõdida ainult suurtükkidega 
ja püssidega, waid kõige hädatarwilikum 
on sammu pidada tehnilise eduga, et ka 
kõiki neid uusi kaitseabinõusid muret
seda, mis meie wastasel on. Tehnilisi 
kaitseabinõusid tuleb alatasa uuendada ja 
täiendada. Mina ei saa teatud põhjustel 
siin kohal minna küsimuse üksikasjade 
juurde sisuliselt ja öelda härra kindralile, 
missuguses seisukorras olime meie aastad 
tagasi ja missuguses oleme nüüd sõjawäe 
tehnilise warustuse poolest. Ma pean üt
lema aga ühte, et meie käesolewal aastal 
selles asjas suuri edusamme oleme tei
nud, ja seda ei saa ka Teie, härra kind
ral, salata, kui tõele au anda tahate. 
Sellest seisukohast wälja minnes, et meie 
kõige suuremat rõhku peame panema 
sõjawäe tehnilise warustuse peäle, sel
lest seisukohast wälja minnes ei ole mina 
erakorralises eelarwes peaaegu mingi
suguseid wähendus-ettepanekuid teinud, 
olgugi, et see eelarwe on tänawu aastal 
suurem, kui ta oli läinud aastal. (W a -
h e l h ü ü e J. S o o t s M põl. p o o l t.) 
Härra kindral, see matemaatika peab igal-
ühel selge olema, kel on teäda kokku- ja 
mahaarwamise wiiside mis õpetatakse 
algkoolis. Kõrgemat matemaatikat siin 

waja ei ole. Kui Teie wõtate läinud 
aastase eelarwe ja wõrdlete neid sum
masid tänawuaastase eelarwega. Mina 
olen ka teadlik selles, kui suurte raskus
tega on ühenduses sarnasel wäiksel rah
wal, nagu meie oleme, sammu pidada teh
nilise warustuse suhtes suurriikidega. Ei 
ole sugugi waja eriteadlane olla sõjawäe 
alal, waid kõigil neil, kes jälgiwad aja
lehti, loewad neid wäheseidki teateid 
uuemate leiduste üle sõjatehnika alal, 
peaksid hirmuwärinad üle keha käima. 
Härra Laidoner kõneles wäga kujukalt, 
kui suuri edusamme on tehtud gaaside 
alal. Wäga wõimalik, et tulewiku sõda
des, kui need tulewad, wäga tähtsal mää
ral nende 'saatus sellest oleneb, kuiwõrd 
hästi üks wõi teine sellest sõjast osa
wõtja on warustatud just nende kõigewii-
maste teaduse peal põhjenewate kaitse
abinõudega. Ja siin peame meie, kui ta
hame puhtotstarbekohasuse seisukohast 
küsimust hinnata, mitte ainult suurtükkide 
ja püssidega warustamise peäle rõhku 
panema, waid ka õhulaewastiku wälja-
arendamise peale, sest ka kõigeparemate 
suurtükkidega, millest meil aga kahjuks ei 
wõi juttugi olla, ei saa meie waenlaste 
lennukid tagasi tõrjuda, kes, wõib olla, 
tulewad kihwtiste gaasidega, mis wõi
wad, kui mitte häwitada terwe linna ja 
maakonna, siis wähemalt täiesti halwata 
ühe wõi teise sõjawäeosa tegewuse. Kui 
meil ei ole tarwilikku arwu lennukid, 
millega meie wõiksime tagasi tõrjuda 
waenlaste lennuwäge, mis kasu on siis 
kõigist nendest kuludest, mis meie oleme 
wälja andnud, mis iseenesest küll tarwili-
kud on, aga mitte küllaldased ei ole sel
leks, et meie rüki kaitsta. Meie rühm 
kuulub nende inimeste hulka, kes kõigi 
abinõudega wõitlewad sõdade wastu, kes 
suudawad aru anda enestele sellest hirm
sast hukatusest, mis wõib kaasa tuua 
terwe Euroopa kultuurilisele elule tulewiku 
sõda. Meie oleme rahu mõtte poole
hoidjad, oleme omaks wõtnud hüüdsõna: 
kunagi mitte enam sõda! Kuid on täiesti 
kirretel, et sennikaua, kunni need ideed ei * 
ole üldiselt läbi löönud, sennikaua, kunni 
meie naabrid on hammasteni sõjariistus, 
oleme sunnitud tahes wõi tahtmata kulu
tama suuri summasid selleks, et meie 
iseolemist kaitsta. Kuid need summad 
peawad wiimase wõimaluseni otstarbe
kohaselt ära tarwitatama. Härra kindral 
tõi ette, et meie sõjaministeeriumi eel
arwe aast-aastalt wäheneb nii kogusum-
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mäs kui ka protsentuaalselt, ja leidis, et 
wõrdlemisi see summa, mida riigikodani
kud peawad maksma meie sõjawäe üle-
walpidamiseks, nii wägia raske ei ole 
ja et meie kodanikkudel tuleks selleks 
palju raskemaid koormatusi kanda sar
nasel korral, kui meie iseseiswad ei 
oleks. Selles wõib härra kindral Laido
neril õigus olla, sest Wenemaal on sõja
wäe eelarwe protsentuaalselt suurem kui 
Eesti oma, kuid see on ka ainuke sarnane 
näide. (J. L a i d o n e r , põl.: K a h j u k s 
m e i e R o o t s i a l l a e i s a t u , k u i 
m e i e o m a i s e s e i s w u s e k a o 
t a m e ! ) Ma wõiksin peale Rootsi weel 
teisi wõrdlusi tuua, mis kõik meie kah
juks kõnelewad. Prantsusmaal, mis ka 
wäga militaristlik maa, teeb see prot
sent wälja 18,66, Inglismaal 9,52, Itaa
lias — 14,90, Ameerikas — 7,75, Jaapa
nis — 16,19, Saksamaal — 3,02. Rootsi
maa ei ole siia hulka wõetud. N£ed rii
gid on teistsuguses seisukorras, wõib olla, 
kui meie, aga meie ei wõi Prantsusmaa 
kohta öelda, et ta oleks paremas seisu
korras, kui meie seda oleme. Ja Prant
suse kodanikul on igatahes kergem oma 
üldise jõukuse tasapinna juures, seda 
wõrdlemisi kergemat koormat kanda, 
kui seda meie kehw rahwas kanda suu
dab. Sellest seisukohast wälja minnes, 
ma pean weel kord alla kriipsutama, on 
meie, kui rahwaesitajate kohus kõik sel
leks teha, et meie kaitseministeeriumi 
eelarwest need summad, .mis seal ots
tarbekohaselt ära ei kasutata, maha kus
tutataks. Esimene otstarbekohasuse 
nõudmine oleks see, et sõjawäe wäljaõpe-
tamine sünniks wõimalikult lühikese aja 
jooksul, et meil wõimalik oleks sõjawäe 
teenistusaega wähendada ja selleläbi ka 
kulusid kokku hoida. 

Siinjuures oleks mul ühtlasi waja 
härra kindral Laidoner'i wäidetele wastu 
waielda, kes tsiteeris minu poolt ettetoo
dud eriarwamisest mõne lause sõjami
nisteeriumi kohta ja sellest wälja luges 
mingisugust wassimist. Ma pean ühte 
ütlema, et mingit wassimist sealt wälja 
lugeda ei saaks. Kui härra kindral sellest 
teisiti on aru saanud, mis seal öeldud, 
siis on siin lihtsalt arusaamatusega tege
mist. Seal on öeldud wäga selgelt: 
„ ammugi oleks aeg meil mõtlema hakata 
ka sõjawäe teenistuse aja lühendamise 
peale, mis pikem, kui kuskil mujal Eu
roopa riikides." See on täiesti õige ja 
wõiks korrektiiwist juttu olla ainult siis, 

kui meie Wenemaa ka Euroopa riikide 
hulka arwame. (J. S o o t s , põl.: K a s 
W e n e m a a on A a s i a s ? ) sest seal on 
jalawäe õpetus sama pikk, kui Eestis. 
(J. L a i d o n e r , põl.:. W e n e m a a l on 
2 a a s t a t , m e i l — a a s t a 4 k u u d . ) 
Noh, kui meie seda asja korraldada 
saame, wõib olla, saame weel lühema 
aja jooksul sõdurid teenistusest ikoju lasta, 
aga tegelikult on meil makswate seaduste 
järel_e teenistusaeg 2 aastat, (J. La i d o -
n e r, põl.: M e i l ei o l e g i m a k s 
w a t s e a d u s t . M e i l m a k s a w a d 
w e n e a e g s e d s e a d u s e d ! ) . . . siis 
oleks täiesti õigus öelda, kui meil on 
makswad tsaariaegsed seadused, et sea
duslik teenistusaeg sama pikk on kui 
tsaariajal. (J. L a i d o n e r , .põi.: M e i l 
on i g a a a s t a u u s s e a du s.) Siiski 
peaksin ma härra kindralile tähendama, 
et siit sarnast asja wälja lugeda ei saa, 
nagu tema seda tegi. Siin on öeldud 
„näiteks, wõiks ette tuua Rootsi, kes 
wiimasel ajal tuntawalt oma wäeteenis-
tuse aega lühendas." (J. L a i d o n e r , 
põl.: A g a e d a s i ? ) Esiteks puudutame 
nüüd seda, Rootsi näitena ettetoomist. 
Siin isegi härra kindral ei waidle wastu, 
et seal teenistusaja lühendamises õige 
kaugele on mindud. Ma ei tähendanud 
mitte seda, et meie selles asjas samakau
gele saaksime minna, sest seal on weel 
ainult päewadest jutt. Seal on mindud 
nii kaugele, et kaitseministeeriumi poolt 
on ette pandud1 255 päewaline õppuse aeg 
ja seal juures on keegi krahw fiämelton 
nii kaugele läinud, et ta nõuab ainult 60 
päewalist tehnilist sõjawäe õppeaega. 
(J. S o o t s. põl.: S e e on e s i a l g n e , 
a g a k u i p a l j u n a d k o r d a m a s 
k ä i w a d i g a l a a s t a l . ) Ja meil 
käidakse ka. (J. S o o t s , põl.: M e i l 
s e n n i ei o l e k ä i d u d . — E. W e b e r -
m a n, rhwsw.: K a s s e e on p a r e m, k u i 
e i k ä i d a ? — J. S o o t s , põl.: On 2 
s ü s t e e m i . . . ) 

J u h a t a j a J. T õ n i s s o n : Ma pa
lun sisuliku diskussiooni jaoks juba kõne
tooli tarwitada. 

A. J õ e ä ä r (sd.): Edasi on öeldud, 
„meie sõjawäe juhtiwad jõud on aga nii 
põhjalikult läbi imbunud Wene waimust, 
et nende ettekujutusse kuidagi ei mahu, 
et wõimalik oleks meie wõrdlemisi are
nenud noorsõdurit lühema aja jooksul 
wälja õpetada, kui seda Wene sõduriga 
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omal ajal teha suudeti. Õpetuskawad on 
Wene omadest maha kopeeritud." Seda 
arwamist ei ole mitte mina üksi awalda
nud, mina ei ole selles küsimuses eri
teadlane, kuid selle kohta on mitmed sõja-
wäelased samal arwamise!. (J. S o o t s, 
põl.: W e n e l a s e d t õ l k i s i d m e i e 
r i i g i m ä ä r u s e d ü m b e r . ) Kui nad 
neid tõlkisid, siis arwasid, et seal mi
dagi uut on, sest et nad Eesti keelt ei 
mõistnud, kuid .tõlget lugedes, pettusid 
nad rängalt. Siis on edasi eriarwamises 
klambrites toodud järgmine lause: 
„tsaariaegse Wenemaa omadest, nõuko
gude Wenes on teenistusaeg lühem ja 
wäljaõpetamise metood teistsugune." (J. 
L a i d o n e r , põl.: Ei o l e l ü h e m , 
p i k e m ! ) Waadake, siin härra kindral 
läheb minu arwamine Teie omast lahku, 
ja ma arwan, et kõik härrad Riigikogu 
liikmed seda mäletawad, et tsaariajal 
Wenemaal oli pikem kui 2-he aastane tee
nistusaeg jalawäes . . . (W a h e 1 h ü ti e 
p õ l l u m e e s t e r i d a d e s t : A g a 4 
a a s t a t ? ) . . . 4 aastat on tehnilistes wä
gedes praegu, teenistusaeg ja ei olnud ta 
enne tsaariajal ka mitte lühem. Ja kui 
siin härra kindral toob näitena ette terri
toriaalsed wäeosad, mis Wenemaal pea
wad teatud; piirkonnas aastate jooksul 
asuma, siis ei saa seda korraldust meie 
omaga wõrrelda. Kui meie wõtaksime 
wõrdluseks meie Eesti territooriumi ja 
silmas peame seda, et pärast kaitsewäe 
teenistusest wabanemist ka meie kaitse-
wäelased teatud aja jooksul on seotud 
oma elukohaga, sest et nemad wäetee
nistuses! lahti saades peawad igakord 
teatama, kui nemad oma asukohast lahku-
wadi. Siis wõiks meil kõiki tagawara-
wäelasi territoriaalwägedeks nimetada. 
( W a h e l h ü ü e K e s on 4 a a s t a k s 
o m a t e a t u d p i i r k o n n a g a s e o 
t u d ? ) Härra kindral teab wäga hästi, 
kui pikk see aeg on, mille jooksul taga-
warawäelased oma elukohaga seotud ja 
et see 4 aastast palju pikem on. Kuid ma 
arwan, et pikemalt teenistusaja lühenda
mise juures praegu ei ole mitte wõimalik 
peatada, sest ei saa mitte niiwõrd polii
tiliselt seda küsimust otsustada, waid 
seda peawad otsustama enam sõjawäe-
tehnika eriteadlased. 

Kuid peab tähelpanu juhtima siinjuu
res peäle tehnilise warustuse -ka weel ühe 
teise teguri peäle, millel suur tähendus 
lahingute otsustamisel on, ja see on sõja
wäe meeleolu, sõdurite meeleolu. Kui 

meeleolu sõjawäes ei ole soodne, siis ei 
aita ka kõigeparem tehniline warustus 
mitte midagi. Ei aita isegi arwuline üle
kaal, geniaalne wäejuhataja. (W a h e l -
h ü ü e : . . . ) Kõik peawad head olema, 
siis saab ka kõigeparem resultaat. (J. 
S o o t s , põl.: E g a m e e l e o l u ü k s i 
ei a i t a , k u i m u u d ei O11 e, i 1 m a 
t e h n i k a t a , p a l j a s t e k ä t e g a k a 
m e e l e o l u ei o le ! ) Tingimata, ka 
kõigeparem meeleolu üksi weel midagi ei 
anna, kuid mina juhin siin tähelpanu selle 
peale, et tehnika üksi ka weel ei aita. 
Meil wõib kõnet olla, nagu ka härra kind
ral Laidoner siin tähendas, kaitsesõjast, 
mingisugusest pealetungimisest meil kel
lelgi mõtet ega kõnet ei ole, ja see asja
olu iseenesest, et meil kaitsesõjaga tege
mist on, see hõlbustaks soodsa meeleolu 
loomist, see aitaks luua meeleolu, mis 
wõiks wiia üksikuid, wõib olla ka hulka
sid tõsiste kangelastegudeni, kuid selleks 
on waja weel mõnda eeltingimist. Ja esi
mene eeltingimine seisab selles, et kodu
maa, keda kaitstakse, peab olema seda
wõrd armas, sedawõrd kallis tema kaits
jatele, et ükski ohwer tema eest mitte 
kallis ei oleks ja et sõdur seda mitte üle
aruseks ei peaks oma kõigekallimat 
wara — oma elu — kaalupeale panna. 

Teise eeltingimusena, ma arwan, tuleb 
märkida nõudmist, et peaks walitsema 
sõjawäes demokraatlik waim, lugupida
mine rahwawalitsusliku korra wastu; 
wahekord ohwitseride ja sõdurite wahel 
peaks olema seltsimehelik, ja ma arwan, 
et see oleks ühtlasi ka kõigeparem1 — 
kõigekindlama distsipliini alus, ilma mil
leta ükski sõjawägi tegutseda ei saa. 

Kui meie nüüd küsime, kuidas on lugu 
selle teise eeltingimisega, siis paistab 
meile lugu olewat selle poolest kurb. 
Nende kihtide poliitika, kes senniajani 
Walitsuse eesotsas on seisnud, ei ole mitte 
selleks kaasa aidanud, et meie kodanik
kude enamuses kaswatada armastust meie 
kodumaa wastu. Ei saa mitte nõuda nii 
suurt ideaalsust, ütleme näiteks, töölis-
telt, kellel peale kibedate mälestuste wõib 
olla ei leidu südames selle kodumaa 
wastu mingisuguseid tundeid; ei ole õi
gust sarnast eneseohwerdawat armas
tust nõuda samuti ka maalt tulewalt keh
walt inimeselt, kelle perekond jäi ilma 
ülewalpidajata, kelle lapsed on ilma toe
tuseta maha jäänud, kellel ei ole oma 
maalappigi, mille waral tema omaksed 
ülespidamist wõiksid teenida, ja ma pean 

31* 
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ütlema, isegi nendest ridadest, kus õieti 
meie riigi, kandwad jõud peaksid olema 
— meie põllumeeste, talupidajate rida
dest, on wiimasel ajal kuulda hääli, mis 
mitte ei räägi kõigesuuremast rahulolemi
sest, ja see on õigus. Kes jääb siis meil 
weel järele? (J. L a i d o n e r , põl.: 
M i t t e k e e g i ! ) Siin peaks Walitsuse 
üldpoliitika selle poole juhitud olema, et 
rahwa enamuse meeleolu paremaks muu
tuks, ja ma loodan, et meie riigi etteotsa 
astuw uus walitsus selles sihis oma po
liitikat juhib, ja kui ta seda tõsises krist
likus waimus suudaks teha, nii kui meile 
wahele hüütakse, siis wõiks see tõsiselt 
ka häid tagajärgi tuua. Kuid ajateeni
jate kaitsewäelaste juures peab ühe osa 
sellesi meelekibedusest lükkama, wõib 
olla, mitte ainult selle peale, mis nemadi 
kodust on kaasa toonud. Kui tuleb aga 
mobilisatsioon läbi wiia ja inimesi otse
kohe elu juurest eemale kiskuda, siis 
awaldab rahwa meeleolu palju otsekohe
semalt oma mõju. Ajateenijate seas wõib 
olla on see kibedus tekkinud osalt ka selle 
tõttu, et meie kaitsewäe juhtiwatel jõudu
del ei ole küllalt lugupidamist demokraat
liku waimu wastu. See on ka arusaa
daw, sest nemad on teistsugusest koolist 
läbi käinud ja ei saa mitte kergesti ini
mest, kes teatud kaswatuse on juba saa
nud, uueks luua. (J. S o o t s , põl,: K u s t 
k o o l i s t T e i e o l e t e t u l n u d ? ) Elu
koolist ! (J. P u s k a r , is.: S o o t s on 
g o T o d s k o i k o o l i s t ! ) i lärra kindral, 
mõnikord on üsna kasulik, kui inimene ei 
ole mitte halwas! koolist läbi käinud, 
waid parem on, kui tema üldse koolihari
dust ei ole saanud, waid iseenesele teadu
sest seda omandanud, mida tema kõige
paremaks peab. Halb kool wõib ka hea 
inimese ära rikkuda. (J. S o o t s , põl.: 
S e e E e s t i s õ j a w ä e l a s t e h a l b 
k o o l on T e i d e n a m l a s t e k ü ü 
s i s t p ä ä s t n u d . N e e d o l e k s i d 
T e i d ü l e s p o o n u d.) Et mind üles 
oleks poodud, see on enam kui kin
del, aga kas mind on päästnud sellest 
poomisest härrade kindralite wõi ohwit
seride kool, wõi meie rahwawäe kange
l a s e a meeleolu? (J. H o l b e r g , põl.: 
N i i s u g u s t m e e l e o l u e i o l n u d . ) 
Selle juures wõib weel kahelda. Ma üt
len, härra Holberg, et kõige parem kind
ral, olgu tema ka kõigegeniaalsem, ei 
suuda riiki kaitsta, kui ei ole sõjawäes 
soodsat meeleolu. (J. S o o t s , põl.: G e 
n i a a l n e k i n d r a l l o o b m e e l e -

o 1 u.) Selle üle wõib weel waielda, kes 
seda meeleolu loob. Kuid ühe iseloomus-
tawa näite tahaksin ma ohwitseride wäl-
jaõpetamise kohta ette tuua, mille kohta 
härra Laidoner siin tähendas,' et sel alal 
on suuri edusamme tehtud. . Ma nimetak
sin siin, et muude seas on usaldatud oh
witseride wäljaõpetamine wäga tähtsal 
kohal seiswate isikule, ühele endisele 
Wene sõjawäelasele, k e s . . . (J. S o o t s , 
põl.: K e s s i i s k i p a l j u t a r g e m 
on o m a l a l a l , k u i T e i e ! ) . . . awa-
likul koosolekul omal ajal otsekohe ja 
wäga selgelt mõista andis, et tema seda 
„kartuli wabariiki" ei tunnusta. Mina ei 
ole omal alal sarnasele tarkusetipule 
jõudnud ja nii kaugele weel mitte läinud, 
härrad kindralid Soots ja Laidoner tea
wad wäga hästi tema nime. Igatahes 
neid teateid ümber lükatud ei ole ja näh
tawast on tema selle kõne eest sarnase 
ametikõrgenduse saanud, et tema meie 
sõjakoolis õppust annab ning kindral
staabi ja informatsiooniikursustel loenguid 
peab. (0. G u s t a w s o n , is.: S ü w e n -
d a b w a i m u ! ) Kui iseäralikus wahe-
korras meie juhtiwad sõjawäejõud rahwa-
esitajate wastu üldse on, seda näitab 
wäga iseloomulik juhtumine. Iseseiswuse 
aastapäewal korraldati Wabadusplatsil 
paraad. Seal oli määratud külaliste-
pealtwaatajate jaoks, keda pääsetähte-
dega warastatud, kohad: üks platsi kesk
paigas ja teine Kaarli kiriku puiesteel, mis 
oli nööriga ümbritsetud1. Riigikogu liige
tele ei arwatud tarwilikuks pääsetähti 
saata, isegi mitte Kaarli puiesteel eralda
tud platsile pääsemiseks. Ja kes olid siis 
need ärawalitud ja kutsutud, keda sinna 
lubati? Pärast pikemaid läbirääkimisi 
sõjaministeeriumiga Riigikogu esimehe 
poolt, läks korda Riigikogu liigetele pää
setähti saada, mida siis täiendawalt selle 
jaoks eriti trükiti. Kes sinna platsile sat
tus, wõis aga märgata, et nende ärawa-
litute hulgas ei olnud ainult wälisesitajad 
ja Walitsuse liikmed ning asutuste juhata
jad, waid seal olid paljud härrad ja daa
mid, kes seltskonnas wäga wähe tuntud. 
Peab tähendama, et härra Einbund, tolle
aegne sõjaministri kohustetäitja oli seda
wõrd korrekt, et ta kohe selleks samme 
astus, ühes Riigikogu esimehega, et pää
setähti ruttu juurde trükiti. Sõjaministee
riumi juhtiwad jõud aga nähtawast]' Riigi
kogu, kui rahwaesitust, ei tunnusta. 

Mina wõiksin weel selle iseloomusta
miseks, missugune õpetuswiis meie kait-
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sewäes walitseb, ette lugeda wäljawõtte 
kirjast, mida kirjutab üks tagawarawäe-
iane, keda wõeti neljaks kuuiks õppusele. 
(J. S o o t s , põl.: K a s s e l k i r j a l 
a l l k i r i on?) Ja, muidugi. Mina loen 
selle ette, ja siis otsustage ise, kas lõhnab 
Wene waimuga wõi mitte. Selles kirjas 
kirjutatakse muuseas järgmist: „1) Kui
das kommisjonis wastu wõeti, wõib' olla 
ka see pakub Teile huwitust. Kui Wiru
maa tagawarawäelasi arstlikus kommis-
jonis läbiwaatamisele kutsuti, siis paistis 
silma, et pea ilma erandita kõik wõeti 
wastu ja loeti terwislikult kõlbuliseks, 
olgugi, et suurem protsent nendest «omal 
ajal sõjawäeteenistusest wabastati ter-
wislikkudel põhjustel. Seal wabastati um
bes 4% kõigist, tähendab, saja mehe 
peält neli meest. Isegi wõhikuie oli kõr
walt näha, et terwe rida haigeid inimesi 
kõlbulikuks loeti sõjawäeteenistusest osa-
wõtmiseks. Arst arwas, et wahest nad 
see neli kuud ikka wastu peawad, kuid 
juba esimestest päewadest rändasid igal 
hommikul 20' mehe ümber sõjawäe ambu
lantsi arsti juurde, et oma hädasid kurta... 
(J. H o l b e r g , põl. : K u u l e t e n ü ü d , 
l a i s a d ! ) .. .olgugi, et ambulatooriumi 
arst neid — härra Holberga sõnade jä
rele — ,,hooletumaid ja laisku" toore sõi
muga wastu wõttis ja waewalt tõsiselt 
läbi waatas, siiski olid iga päew inimesed 
niiwõrd haiged, et neist tuli pool osa hai-
gemaija paigutada. (J. S o o t s , põl.: 
N e e d on n e e d „m ä m m a p o j a d".) 
Sellejuures on arstlik kommisjon nendest 
härra kindrali „mammapoegadest" siiski 
umbes 50 meest, see tuleb umbes 25% 

selle roodu koosseisust kahe kuu jooksul 
wabastanud. Paljud wabastatuist on hai
gemajas raskeid haigusi pidanud läbi põ
dema, eriti palju on kopsupõletikku jäänud. 
Kõige selle juures peab tähendama, et 
sõjawäearstid ka siin samast põhimõttest 
kinni pidasid, et küllap need haiged ikka 
selle lühikese aja wastu peawad, aga see 
põhimõte on läinud mitmele haigele ini
mesele maksma terwelt nende wiletsa 
haiglase elu, sest et wanad tõsised hai
gused on siinses sõjawäelises elus uuesti 
lahti löönud, ja waewalt pääsewad need 
inimesed nüüd eluga nende haiguste käest. 
Nii on wabastatawatest ligi 50% tiisikus
haigeid, kellest suurem osa siin kopsupõ
letikus olnud, werd köhinud jne. Paran
damata reumatismihaigeid piinatakse ja 
wintsutatakse jne. Et haiglased inimesed 
siinsele sõjawäelisele elule wähe wastupi-

dawad, tuleb ka osalt sellest, et kasarmu
ruumid äärmiselt wiletsad, niisked. Kui 
wähegi sula ilm. siis on wesi põrandal ja 
külmaga talwel waewalt 5° sooja R. jä
rele. Ka mõjub terwise peale asjaolu, et 
harjutusi erilise agarusega peetakse, näh*-
tawasti arwesse wõttes asjaolu, et harju
tuste aeg lühikene. Ka kuluks ligi pool õpe-
aega ära selle peäle, et õppida oma üle
must teadma, tundma ja austama. Wii
mast ;,sõjawäelist teadmist" harjutatakse 
erilise agarusega. Lühidalt, wõib öelda, 
et meie sõjawäes, eriti aga jalawäes, wa
litsemas „Wene keiserriigi" aegne waim 
täies ulatuses. Toores sõim, wanne, kiru
mine ja kõiksugu pilkesõnad, mis ohwitse
ride ja allohwitseride poolt õpetatawate 
aadressil lendawad, on päris igapäewa
seks nähtuseks. Selles asjas minnakse 
isegi kaugemale kui Wene ajal, nagu 
weneaegsed sõjateenijad räägiwad. Ka 
löömisi tuleb Narwa garnisonis ette. 
Tagawarawäea te pataljonis on ka paar 
löömisejuhtumist ette tulnud. Eriti metsi
ku nähtusena, mis kõigele sellele asjale 
krooni pähe paneb, tagawarawäe II kom
paniis on abinõu, mis ülemus sõdurite 
haigeksjäämise wastu tarwitab. Nimelt, 
kui keegi arsti juures ei suuda tarwilise 
agarusega oma häda selgeks teha, siis 
kirjutatakse pikema jututa see terweks, 
millele ülemuse poolt järgneb karistus. 
Harilikult wõetakse niisugused „terwed" 
lõunapuhkuse ajaks wälja, antakse mõne 
kõigekarmima wähema ülemuse kätte ja 
tehakse sellele ülesandeks neid nii palju 
wintsutada, kui wähegi oskust. On ette 
tulnud terwe rida juhtumisi, et nädal wõi 
paar peale niisuguse „terwe" karistamist, 
juba samad arstid, kes terweks tunnista
sid, karistatawa .,terwe" sõjawäeteenis
tusest terwislikul põhjusel wabastawad. 
Narwa garnisoni wanemad arstid on 
sakslased, endised Wene .sõjawäeaegsed 
mehed, kes enam erapraktikaks, kui oma 
otsekohese kohuse täitmiseks aega tarwi
tawad1. Nii et haigemajas tihti 4—6 päewa 
inimene lamab, ilma et arst pilku saaks 
heita tema peale. Eriti hoolimata haigete 
wastu näikse olewat X. diwiisi wanem arst 
— sakslane. Selle mehe teenuseks tuleb 
lugeda haigete inimeste wisklemist siin
setes wäeosades ja haigemajades. Sama 
härra sõimab temale alluwaid arste ja 
teeb etteheiteid, nimetades neid „liig de
mokraatlikkudeks", kui wiimased haigete 
kasuks midagi rääkida julgewad." 
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Siit näeme siis, kuidas meil kodani
kuga, kes selle korraga, mis meie sõja
wäes walitseb, senniajani weel mitte tut
taw ei olnud, talitatakse ja kuidas teda 
selle korraga tutwustatakse. Ja kui sar
naselt inimestega ümber käiakse, siis ar
wan mina, et kui ka see inimene kõige-
palawama isamaaarmastusega sõjawäe-
teenistusse läks, siis tema waewalt küll 
samase tundega sealt tagasi tuleb. 

Sõjaministeeriumi seadusandlik tege
wus ei ole ka just mitte wäga palju rahul
olemist leidnud. Wõtame näiteks atestee
rimise seadluse, mis juba kahes wäljaan
des on ilmunud. Esimene wõeti Waba
riigi Walitsuse poolt wastu 10. jaanuaril, 
teine — 28. nowembril 1923 a. Selle 
seadluse kohta kirjutab näiteks demobili
seeritud sõdurite häälekandja ,,Waba 
Eesti" muuseas järgmist: et see atestat
siooni süsteem olla weneaegne äraigane
nud pähkel demokraatliku sousti sees. 
Kuid paraku see demokraatlik soust on 
liiga wesine ja kõlbmata, kuhu hammast-
murdwat kõwa pähklit pole suudetud ära 
peita. Igaühele on selge, et mee sisse 
peidetud kiwikest ära neelates, see toob 
seedimisrikkeid ja pahatihti ka surma, nii 
toob ka igasugune kommisjonidega gar
neeritud atestatsiooni süsteem meie sõja-
wäelaste elus lõhesid ja moraalilist surma. 
Meie kaitseministeerium on enesele üles
andeks seadnud seda käputäit ohwitsere, 
kes ennastsalgawalt wõitlesid wabadus-
sõjas ja kes nüüd rahuajal kaitsewäkke 
edasi teenima jäänud, atesteerida selgu
sele jõudmiseks, kuiwõrd nad ka rahuajal 
teenides ja rahu maitstes kõlbulikud on! 
Selle, oma ülesande läbiwiimlseks ei leid
nud kaitseministeeriumi tegelased pare
mat nõu, kui toetada pehastanud tugede 
peale, see on laenata Wene tsaariaegse 
atestatsiooni süsteemi. Et tähendatud 
süsteemi monarhistlikku lõhna kaotada ja 
temale demokraatlikumat maiku anda, 
siis garneeriti, nagu eelpool öeldud, süs
teemi kommisjouiga — on ju meil üldse 
kõik kommisjoniline, kuid sellest edaspidi. 
Kommisjoniline . . . (J. L a i d o n e r , põl.: 
See s ü s t e e m on o t s e k o h e W e n e 
s ü s t e e m i s t k o p e e r i t u d . ) Siis on 
see atestatsiooni süsteem otsekohe kopee-
ritudilma igasuguse garneerimiseta. (Loeb.) 
„Kommisjoniline atestatsiooni süsteem 
pidi olema see erapooletu ja kuldne kesk
tee, mis wõimaldab wäärilisea ja õigla
selt hinnata iga ohwitseri pühamat püha
dust, andes wastawa tunnistuse iga isiku 

üle, ja mis pidi eemale tõrjuma ülemuse 
isiku ja selle mõju ohwitseri peäle." 
(J. La i d o n e r , põl.: S e e s ü s t e e m 
on m i t m e l poo l L ä ä n e - E u r o o 
p a s ka m a k s m a pandud . ) Wäga 
wõimalik, selle wastu ei saa waielda. 
(J. L a i d o n e r , põl.: On k a k s s ü s 
t e e m i — i n d iw i d u a a 1 n e ja p o 1 i -
g o n a a 1 n e.) Igatahes see sõjawäelane, 
kes siin arwustab, leiab, et see süsteem 
on mäda ja ütleb: ,,Kuid kahjuks, ka see 
kommisjoniline süsteem on mäda, nagu 
üldiselt atestatsiooni mõte ise on, ega too 
tõsiseid töötegijaid ja tööarmastajaid oh
witsere päewawalgele, waid ümberpöör
dult — isikuid, kes oskawad hingekauple-
mise läbi karjääri luua." Siis kirjutab ta 
edasi: „Teenistuskohtade wähesuse pä
rast eraelus, on kaitsewäkke teenima jää
nud ja seal koguni pelgupaika leidnud tun
taw osa ohwitsere, kelle eesmärk ei ole 
end täielikult pühendada kaitsewäe elu
kutsele, waid kelle huwid seisawad mille-
gis muus. See osa ohwitsere waatab 
kaitsewäe teenistuse, kui ajutise ülewal-
pidamise abinõu ja leiwaküsimuse peäle, 
ning ootab soodsat juhust, mil nende 
„tund tulnud", et siis teenistusest lahkuda. 
Ka palga suhtes ei ole noorema ohwitseri 
koht küllalt sobiw. Nendel ja weel teis
tel analoogilistel põhjustel püüawad nime
tatud härrad sugulus-, onupoja-poliitika 
wõi, mis kõigerohkem praktiseeritaw, see 
on niinimetatud „seljaküürutamise" läbi 
omale kõrgemaid kohte — kompanii-, pa
taljoni-, patareiülemate — soetada, kus 
nad ennast tihti täies elusuuruses oma 
alamate wastu tunda annawad. Niisuguse 
,Jaweerimise" tagajärjel on meie kaitse-
wäeülemuse kaader õige mitmesugune ja 
iseloomulik. Nii näiteks, on küllalt juhtu
misi, kus kompanii- wõi patareiülemaks on 
määratud 22-aastane noor ohwitser, ka-
detiikoolist alles tulnud, kuna temale allu-
waks nooremaks ohwitseriks on kapten, 
ilma- ja wabadussõja läbitegija, Wõi jälle 
on rügemendiülemaks nimetatud 6—7-aas-
tase teenistusega ohwitser, kuna temale 
alluwad ohwitserid 15—20-aastase teenis
tusajaga. Teise sõnaga öeldud: meie 
kaitsewäe ohwitseride teenistuse seadlu
ses ei ole maksma pandud kindlat süs
teemi, wanuse, aukraadi ja teenistusaja 
wahekordades. See ebaloomulik nähtus 
ohwitseride teenistuse wahekordades on 
ohwitseri arenemisega ja õiglustundega 
terawas wastolus ja ei jäta oma halwa-
wat mõju awaldamata ka atesteerimise 



973 P R O T O K O L L NR. 79 (18) 974 

peale. On ju atesteerimise asi ülemuse 
käes, olgu see ülemus wilunud wõi mitte, 
olgu ta noorem-leitnant, wõi leitnant, 
kui ta aga ülemuse kohal; atesteerida 
wõib ta oma alla kuuluwat wanemat sõ
jameest ja otsustada wilumuse üle tee
nistuses, kohusetunde, õiglustunde jne. 
üle. Igal ühel on päewaselge, mis wõib 
üks alles sõjakoolist tulnud noor ohwitser 
otsustada ühe ilmasõja ja wabadussõja 
kogemustega ohwitseri algatuswõime, ko
husetunde jne. üle! Kas ei' ole see kibe 
iroonia?! Kommisjon, kes omakord ates
teerib, peab talitama olemasolewate ja 
ettepandud andmete järele. Kas wõib 
kommisjon midagi uut ette tuua, wõi 
otsustada isiku kohta, keda ta wähem 
tunneb, teab, wõi näinud on, kui atestee-
ritawa otsekohene ülemus? Siin wõib 
kommisjon otsustada lihtsalt wälimuse 
wõi näo järele. Tihti ei ole ka seda 
teada. Sellest peab järeldama, et kom-
misjonid opereeriwad nii tihti ebaõigete 
andmetega. Atesteerimise seaduse järele 
omab õiguse atesteerida ohwitser, kes 
teatud koha peal wähemalt kolm kuud 
on teeninud. Lubatagu siin tähendada, et 
see aeg atesteerimise otstarbeks liig lühi
kene on. Iga inimene on seesmiselt oma
ette maailm; et inimese iseloomujooni 
põhjalikult tundma õppida, selleks läheb 
waja pikaajalist kooswiibimist, aega ja 
tähelpanu, mida wõimatu saawutada 
kolme-nelja kuu jooksul. 

Nüüd mõni sõna atesteerimisest ene
sest. 

X rügemendis teenib üleajateenijana 
alamohwitserina mees, kes tuntud „topsi-
armastaja". Mainitud kalduwuste tõttu 
on temal ette tulnud tihtilugu halbtusi, 
isegi wäljaspool teenistust. Nimetatud 
allohwitser saab oma ülemusega hästi 
läbi, neil on ühised waated, sest ülemus 
on samaste kalduwustega. 

Omaks üllatuseks leiab mees, et ates
tatsioonilehel on karskuse kohta pandud 
otsus: wäga hea . . . " 

Siin on weel mõned andmed isiklik
kude wahekordade kohta, neid ma ette 
kandma ei hakka. Edasi: 

„Tahab keegi ohwitseridest teenida ja 
ilma „wahejuhtumisteta" teenida, siis 
peab ta end, niiöelda, noatera peal pidama, 
ülemuse meele järele püüdma olla ja oma 
waba arwamist tihti enesele hoidma. Ja 
häda sellele õnnetule, kes oma ülemusega 
wastollu satub, kas küll tõe eest wälja-

astumise pärast. Selgelt awaldub siin 
eestlase iseloom, joon, mis ütleb: nüüd 
ma näitan, mis ma wõin. Wõib juba ar
wata, mis keelt kõneleb siin atestatsiooni-
leht. Mõtleb aga keegi nendestsinatsetest 
protesteerida wõi edasi kaebada, siis 
wõib alati kindel olla, et see abinõu asja 
ei paranda, waid weelgi halwemaks teeb. 
Protesteerimise katsed on tihti peale lõp
penud peawahis karistusega, nagu see 
X diwiisi praktikas tihti juhtub. 

Ülalkirjeldatud asjaoludest peame küll 
konstateerima, ilma et weel palju teisi 
näiteid tooma hakkaksime, et praegune 
atesteerimise süsteem ja seadus ei ole 
kaugeltki rajatud õiglustundele, ta ei ole 
kohane meie kaitsewäele, waid loob 
meile kibedust, külwab wihawaenu ja 
lahkhelisid kaitsewäe ridades. Atesteeri
mise juures mängib alatihti tuntawat osa 
mitte atesteerimise selle sõna mõttes idee
line külg, waid „omamehe" poliitika ja 
isiklikkude arwete õiendamine; sellest ka 
tingitud see igawene „hingede püüd
mine", ülemusele meeldida katsumine ja 
iaht paremate kohtade järele. 

Kui nimetatud atesteerimise seadluse 
asemel paremat, õiglasemat ja ajakoha
semat ei suudeta wõi ei taheta luua, mis 
oleks omane ja wääriline demokraatlikule 
kaitsewäele, siis oleks ammugi aeg lahti 
saada sellest weneaegsest militaristlikust 
pahest, pigemini — bürokraatlikust tem
butamisest." 

See on igatahes sõjawäelase hüüd ja 
mina arwan, et seda wõiks kui asjatundja 
arwamist arwesse wõtta. 

Kui aga juba kõrgemate sõjawäelaste-
ohwitseride juures sarnased mõtteawal-

%dused ilmsiks tulewad, siis wõib selle jä
rele otsustades ette kujutada meeleolu, 
mis walitseb alamate sõjawäelaste seas. 
Ja mina olen kindel, et selle meeleolu 
tõstmiseks kaasa ei aita ka need teated, 
mis ilmuwad õige tihti wiimasel ajal aja
lehe weergudel kuritarwituste kohta sõja
ministeeriumi asutustes, ja mis mina ar
wan, wõib olla neil sõduritel enestel, kes 
koha peal asja juures, palju paremini 
teada on. Need kuritarwitused, iseene
sest mõista, tulewad! ette igalpool, ei wõi 
seda üksi sõjaministeeriumi kohta öelda; 
kuid seal tuleb ette wäärnähtusi suuremal 
arwul sellepärast, et seal suuremate sum
madega tegemist on, ja sellega ka kuri-
tarwitusteks suuremad wõimalused on. 
Meie wõiksime kõrwaldada osa wõima-
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lust kuritarwitusteks sellega, et eelar-
wesse jätame ainult hädatarwilikud 
summad ja selle läbi wõib olla suudak
sime wähendada ettetulewaid kuritarwi-
tusi. Enne üksikasjade juurde ülemine
mist tuleks peatada sõjaministeeriumi eel-
arwe kogusumma juures, et selgusele 
jõuda, kuiwõrd see summa meie riigi ja 
rahwa majanduslikule kandejõule wastab. 
Ja siin juures peaks õieti kordama seda 
sama, mis ma läinud aastal sama eelarwe 
arutamise puhul ütlesin. Sest wahepeal 
ei ole asi mitte wäga palju paremaks 
muutunud ja wõib olla mõnel alal kõnet 
wõib olla isegi halwemaks minemisest. 
Läinud aastal tõin ette tõenduseks, et 
meie sõjaministeeriumi eelarwes leidub 
ülearuseid summasid, mis sealt kärpida 
oleks wõinud, selle asjaolu, et aasta lõ
puks üle jäi tarwitamata krediiti enam kui 
100.000.000 marga wõrra, tähendab, neid 
oli nõutud rohkem, kui tegelikult aasta 
kestel ära läks. Läinud aastal oli selle 
ülejäägiga asi selle poolest parem, et eri
seadusega krediit suluti 31. detsembril, ja 
uued summad tulid nõuda eelarwe kor
ras. Käesolewaks aastaks jäi tarwita
mata ainuüksi paranduste ja ehituste ala
del 259.100.000 marka ja need sajad mil
jonid kanti selletõttu, et käesolewal aas
tal sellekohane seadus wastawalt muu
deti, käesolewa aasta peäle üle, ilma et 
need arwud eelarwes figureeriksid. 

Kui nüüd nõudmine üles seada, et 
käesolewal aastal summa, mida riik sõja
ministeeriumi peale kulutab, suurem ei 
tohiks olla käesolewal majanduslikult 
wäga raskel aastal sellest summast, mida 
riik ära tarwitas minewal majanduslikult 
wõrdlemisi paremal aastal, siis kujuneks 
see pilt järgmiselt: ( W a h e l h ü ü e p a - ; 
r e m a 11 p o o l t . ; Ma räägin, et käes
olewal aastal ei tohiks need summad suu
remad olla, kui läinud aastal, waid õtse 
wastupidi peaksid nad wähemad olema, 
sest raske on rahwal kõike seda raha 
kokku saada, 1923 aasta eelarwe järele, 
maha arwatud 10-miljoniline wähenda
mine, kujunes eelarwe lõpusumma, korra
line ja erakorraline kokku 1.614 miljonit' 
sadade tuhandetega. Sellest jäi läinud 
aastal tarwitamata 259.566.000 ja kanti 
selle aasta eelarwesse. Tegelikult andis 
sõjaministeerium wälja mitte rohkem kui 
1.345.112.000 marka. 1924 aasta eelarwes 
nõutakse korralisteks wäljaminekuteks 
1.120.830.000 marka ja erakorralisteks 
— 313.412.000 marka. Siia juurde tuleb 

arwata läinud aastal wäljaandmata jää
nud ja ülekantud 259.566.000 marka. See 
raha tuleb käesolewal aastal sisse wõtta 
ja see teeb wälja kokku 1.693.809.000 mk., 
ehk 348.686.000 marka rohkem, kui läi
nud aastal. (A. A n d e r k o p p , töer.: 
S e e t u l e b r i i g i k a s s a s t . ) Riigikas
sal sarnast ülejääki ei ole, sest kogu terwe 
riigi kohta teewad need summad wälja 
üle 70O miljoni. (A. A n d e r k o p p , 
töer.: Ku i p a l j u r i i g i k a s s a s 
r a h a on?) Kui Teie, härra Anderkopp, 
arwate, et meie wõiksime riigikassast 
krediiti wõtta, siis tuleb ta ikkagi käes
olewa aasta puudujäägina arwestada. Ta 
tuleb ikkagi wälja anda. (W a h e l -
li ii ü e A. A n d e r k o p p'i, töer. p o o l t.) 
Noh, härra Anderkopp, Teie wõiksite sel
les asjas härra Strandmanna kõnelda ja 
tema seletaks Teile siis, kuidas asi tõepoo
lest on. Asi on iseenesest wäga lihtne, ja 
meil tuleb see summa, millest siin praegu 
rääkisin, ühe! wõi teisel teel sisse wõtta, 
ja tuleb seda teha weel eriti sellepärast, 
et läinudaastane ülejääk arwati käesolewa 
aasta tulude hulka ja see oli teie oma era
konna mehe, wäga lugupeetud majandus
teadlase, härra Kukik'e, ettepanek. 

Sellest wõrdlusest näeme, et käesole
wal aastal rohkem wälja anda tuleb, kui 
tegelikult wälja anti läinud aastal, ja tu
leks rohkem wälja anda 348.686.000 
marka, ja seda tuleb silmas pidada minu 
wähendamis-ettepanekute kaalumise juu
res. Wõib wäga wõimalik olla, et üksi
kutes osades need wähendus-ettepanekud 
otstarbekohased ei ole, mina seda wastu-
tust oma peale ei wõta, kuid walitsusel 
on wõimalus üldsummade piirides ühest 
paragrahwist teise üle kanda ja tema on 
sunnitud seda tegema neil põhjustel, mida 
eelpool ette kandsin. ( W a h e Ih üti e 
k e s k e l t : T e i e e i w a s t a t a s i i s 
e n e s e e e s t ? ) Mina wõtan lõpusumma 
eest wastutuse täiesti oma peäle. Pean 
ütlema, et minu poolt ettepandud wähen
dus-ettepanekud on wäga mõõdukad. Kui 
arwesse wõtame, et käesolewal aastal 
348 miljonit rohkem ära tarwitame, kui 
läinud aastal, siis on minu ettepanekud 
täiesti põhjendatud. Mina arwan, et wa
litsusel raske ei ole teid leida nende sum
made wähendamiseks kunni läinud aasta 
tarwituseni. Nii kaugele ei ole mina aga 
oma ettepanekutes läinud. 

Edasi minnes üksikute wähendus-ette-
nanekute juurde, peatan ma kõigepealt 
§ 1 palkade juures, mille kohta minu 
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poolt ettepanek tehtud, neid wähendada 
54.704.000 marga wõrra. Pean tähen
dama, et siin tegelikult sõjaministeeriumi 
eelarwet, selle eeldusega, et walitsus 

- koosseisusid kokku tõmbab, on wähenda
tud mõnedkümned miljonid. Kuna aga 
nüüd, kui koosseisude kokkutõmbamise 
lõpuresultaat selgus, selle tagajärg täiesti 
üllataw oli. Mina ei suutnud esiti uskuda 
oma kõrwu, kui kuulsin, missuguseid taga
järgi see tegelikult andnud. Wiidi seal 
ometi wäga suur kärpimine ja kokkutõm
bamine seljatagustes asutustes läbi. Koos
seise kärbiti wäga tuntawalt, mõnelpool 
isegi 40 protsendi wõrra, wõib olla ko
guni 50 protsendi wõrra! Sellest wälja 
minnes oleks wõinud loota, et eelarwes 
palkade summa selle tõttu wäheneb ja 
wõimalik on tegelikult seda wähendamist 
läbi wiia, mis awansina juba eelarwes oli 
ette wõetud. Kuid lõpuresultaadina sel
gus, et kõigi nende koosseisude wähenda-
miste peäle waatamata, palkade sum
mana tuleb wälja anda 7000 marka mille-
giga kuus rohkem, kui läinud aastal. Siin 
on siis kõik need koosseisude kokkutõm
bamise tagajärjed. Kuidas seda kokku
tõmbamist on toimetatud', sellest wõik
sin wäga iseloomustawad jooned tuua. 
On peäle hakatud kõigewäiksemate amet
nikkudega — nagu see meil harilikult 
sünnib. On wähendatud majateenijate 
arwu selle peale waatamata, et ruumid 
on endiseks jäänud. Neid wäiksemaid 
hingesid, kes wäikest palka saawad, neid 
on kärbitud, maha tõmmatud. Kuid kui-
wõrra wäiksemaid ametnikka wähendati, 
sedawõrd suurendati kõrgemate ametnik
kude palkasid. (A. A n d e r k o p p , töer.: 
K u s k o h a l n e i d s u u r e n d a t i ? — 
J. H o l b e r g , põl.: Ei o l e s u u r e n -
d a t u d.) Osalt küll, peab ütlema, on sel-
jataguste asutuste koondamise läbi saadud 
kokkuhoidmist selleks tarwitatud', et ots
tarbekohasemalt korraldati tegewa wäe 
osasid. Siin peaks küll küsima, kelle 
teene see oli, et meie tehnilised wäeosad 
sedawõrd wiletsalt komplekteeritud olid, 
et see suur seljataguste asutuste kärpi
mine kõiik ära kulus selleks, et komplek
teerida neid wäeosasid. Siin härra kind
ral Laidoner, kui Teie ütlete, et sel ajaf 
kõik korras oli, kui sõjaministeeriumi 
härra kindral Soots juhtis, et siin midagi 
Paremuse poole tehtud pole, siis wõiksin 

' Teile seUe sõna tagasi saata, mida Teie 
mulle heaks arwasate öelda. Selle tõttu, 
et awansina paarkümmend miljonit maha 

wõeti, tekib sarnane seisukord, et koos
seisude peale läheb mitukümmend miljo
nit rohkem wälja, kui tegelikult selleks 
eelarwes walitsus nõuab. Siin ei jäänud 
muud üle, kui walitsusel tuli abinõusid 
leida palkade wäljamaksmiseks ülejääkide 
arwel teiste paragrahwide järele, kandes 
neid ühest paragrahwist teise. Sest on 
wõimalus leitud mõnes teises osas ikokku 
hoida. Selletõttu wõin oma ettepanekuid 
palkade wähendamise üle ka sellega 
põhjendada, et walitsus ja sõjaministee
riumi juhtiwad jõud ise selleks eesmärki 
annawad ja on wõinud kokkuhoidimisi läbi 
wiia sel teel, et nad seal wähendawad, 
kus see paistab neile läbiwiidaw olema, 
kuna teistes osades wastawalt suurendus-
tega esinewad. Ma arwan, et üksikasja
liselt kõiki teisi põhjendusi, mida ma ette 
toonud isearwamises eelarwe kohta, mida 
kõigile härradele Riigikogu liigetele kir
jalikult olen laiali saatnud, mul ei mak
saks kordama hakata. Ma loodan, et 
härrad kommisjoni liikmed sellega on 
juba tutwunenud — härra Laidoner oli 
nendega põhjalikult tuttaw. (J. L a i d o 
n e r , põl.: P e a l e m i n u w i s t w ä h e . ) 
Siis oleks tarwilik, et ma mõne ettepa
neku juures need põhjendused lühidalt 
ette tooksin, mis siin juba kirjalikult olen 
teinud. (J. S o o t s , põl.: P a r e m 
o l e k s , k u i T e i e s e l l e g a a e g a ei 
w i i d a k s . ) Teile oleks see muidugi 
parem, sest siin tuleks sarnaseid asju ette, 
mis Teile mitte meelepärased ei ole ja 
mida ma siin weel ette toonud ei ole. Kui 
ma Teie poolt peaksin kuulma, et ma 
nende wähendus-ettepanekutega olen 
tahtnud kaitsewäelaste ajateenijate seisu
korda halwendada, siis on mul midagi 
öelda. (J. S o o t s , põl.: E g a m a s e d a 
ei o l e ö e l n u d . M i n a T e i e t a h t 
m i s i ju ei t ea . ) Ühte peaksin ma siin
juures härradele rahwasaadikutele sü
dame peale panema, et nad sõidu- ja weo-
abinõude juures natukene järele mõtleks, 
sest siin paistab siiski liiale mindud 
olewat. See on ka endisest tsaariajast 
päritud eelarwamine, et sõjawäelased 
sõiduabinõude suhtes peawad eesõigusta
tud seisukorras olema. Sõjaajal saan ma 
sellest aru. kuid siis on mobilisatsiooni 
korras wõimalik kõiki sõiduabinõusid 
mobiliseerida, kui seda waja on julge
oleku kaitseks, kasutage ja nad on kõik 
teie käes. (J. L a i d o n e r , oõl : M i s 
T e i e m i n u l e s e l l e s t r ä ä g i t e , 
m i n u l a u t o t po le . ) Ega ma seda 
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Teile ei rääkinudki, ma ei waadanud su
gugi Teie poole. (J. L a i d o n e r , poi.: 
T e r w e k õ n e p e a t e m i n u l e . J. 
S o o t s , põl.: K u i o h w i t s e r i di k õ i k 
on k a n t s e 1 e i a m e t n i k u d, s i i s 
w õ i b w õ r r e 1 d a n e i d k a t e i s t e g a. 
K u i d n a d p e a w a d l a h i n g u o h 
w i t s e r i d o l e m a . ) Kui meie silmas 
peame sõjaministeeriumi suurt autode 
arwu, ja weel seda arwesse wõtame, et 
seal üle saja sõiduhobuse tarwitada on, 
siis wõiks siin küll tõesti wähendamisest 
rääkida. Sest kui kõik teised ministee
riumid wõtta kokku, siis ei ole neil kõi
gil kokku nii palju sõiduabinõusid, kui sõ
jaministeeriumil üksi on. Ei ole ju sugugi 
tarwis, et nii wäga kihutatakse, sest selle 
läbi tekiwad protsessid ja selle tagajärg 
on, et inimesed nõuawad sõjaministeeriu
milt arstiabi ja pensioni, sellepärast, et 
nad nende autode läbi on wigastatud. (J. 
S o o t s , põl.: S h o f f e r on h a l b , 
T e i e s e 11 s i ml e e s.) Selle eest on ju 
hoolitsetud, et meie seltsimehed seal ame
tis ei ole. Ma olen lugenud kuulutust, mis 
nüüd hiljuti ajalehtedes ilmus, kus nõu
takse üleajateenijatelt, keda palgata soo-
witakse, poliitilise ustawuse tunnistust. 
Ma ei tea, missugune asutus selle tunnis
tuse wälja annab. Mina olen kindel, et 
kui kaitsepolitsei seda tunnistust wälja 
annab, siis wist ainukesed, kes selle tun
nistuse saawad, on põllumeestekogu liik
med. Arwan ka, et keskerakonna liige
tel, wäga mitmetel selle tunnistuse saa
mine wäga raske on, olgugi et nemad 
kõige kindlamal isamaalisel alusel seisa
wad. ( S e g a s e d w a h e 1 h ü ü d e d.) 

J u h a t a j a J. T õ n i s s o n : Palun, 
nüüd ei ole tunnistuste wäljaandmine ja 
palun kõnelejat mitte segada. 

A. J õ e ä ä r 
toodud wäiteid 
ette wähendada 

(sd1.): Kõiki neid ette-
arwesse wõttes, panen 

S Õ J A M I N I S T E E R I U M . 

§ 1. Palgad 54.704.100.— 
§ 2. Ametsõitude tasu 527.000 — 
§ 8. Kantseleikulud 750.000:— 
§ 9. Majapidamise kullud 8.200.000'.— 
§11. Sõidu- ia weoabinõud 9.282.500.--
§12. Liikuw wara 1.500.000.— 
§ 14. Hoonete remont 6.200.000.— 
§ 37. Rahwuskultuuriliste 

wäärtuste kogumine 
ja korraldamine 40.000— 

40. 

53. 

54. 
55. 
56. 

57. 

60. 

62. 

90. 

Seaduste eeltööd, ko
difikatsioon ja kirjas
tamine 
Sisseseadmine ja asu
tamine 
Toitluswarustus 
Kraamiwarustus 
Sõjariistad ja nende 
warast us 
Inseneeriline ja tehni
line warustus 
Sõjalaewade warustus 
ja korrashoid 
Topo- ja hüdrograafi
lised tööd 
Segakulud 

200.000.— 

640.000.— 
17.418.100'.— 
15.000.000.— 

1.635.000.— 

10.618.000.— 

6.180.000.— 

2.080.000.— 
4.500.000.— 

Kokku sõjaministeerium 139.474.700 — 

A. A n d e r k o p p - (töer.): Austatud 
Riigikogu liikmed! Lugupeetud Riigikogu 
liige, minu sõber, härra kindral Laidoner, 
andes lühikese kriitilise ülewaate meie 
praeguse riigikaitse korraldamise kohta, 
on peatanud mõnegi küsimuse juures, mil
lega ka minu aia poole nagu kiwi oleks 
wisatud. Kui asja aga lähemalt waadata, 
selgub kohe, et kiwid wäga kergesti 
seisma jääwad, enne kui nad üle lendama 
hakkawad. Mina ei tee seda mitte sel
leks, et seda tööd, mis mina sõjaminist
rina teinud olen, nüüd, kui Riigikogul aeg 
kaugeltki pikk ei ole ja eelarwe wastu
wõtmine riigile, kui ta igapäewaga we-
nima peaks, rohkem halbtust toob, kui 
kahju, — siin kaitsma hakata, waid ma üt
leksin siin ainult seda, et igalpool, kus 
tööd tehakse, omad wead on. Ka minu 
töös wõisid wead olla. Kui ma mõne sõ
naga küsimust puudutan, siis ainult sel
leks, et Riigikogule tulewaste päewade 
jaoks seda rohkem ülewaadet oleks, et 
Riigikogul oleks kindel kawa, kuidas riigi
kaitse korralduses edasi minna. Härra kind
ral Laidoner peatas mõne sõnaga meie amet
nikkude instituudi juures ja nende kawat-
suste juures, mida uus teenistuskawa 
ametnikkude kohta on ette näinud. Ise
enesest on see lubamata, et ohwitseride 
kõrwale, kes rahuajal teeniwad ja kes 
peawad liinile minema ennast ohwerdama, 

'oma elu andma, teised on seatud, kes seda 
tegema ei pea. Kuid seda ei taha uus 
teenistuskäigu seadlus. Ametnikud, kes 
ohwitseriks saawad, on walmis ja pea
wad walmis olema ka limiteenistusele esi
mesel silmapilgul. Wõib olla ei ole hea, 
et niisugusel teel ohwitsere juurde te-
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hakse. Kuid algus oli enne pandud ars
tide kaudu ja järjekindel olles tuli edasi 
astuda. Eriteadlasi aga, kes wäerinnale 
ei lähe, on meil ja saab olema. Kuid! ka 
need on ometi ohwitserid. Kui meie wõ
tame näiteks inseneeride küsimuse, siis 
teame, et see on üks külg, mis meil sõja
wäes kõigenõrgem on olnud, ja mille pä
rast kedagi süüdistada ei saa, sest meil 
sõjawäe haridusega inseneere ei olnud1, 
wõib olla ainult paar tükki, kes seda ame
tit osalt täita wõisid. (J. L a i d o n e r , 
põl.: Ei o 1 n u d ü h t e g i.) On, koloneli 
Burõikow, kui eriteadlane kõigepealt. Kui 
see aga nõnda on, siis on loomulik, et ei 
saa öelda, et meil praegu seda wahet kahe 
liigi ohwitseride wahel ei ole. 

Mis puutub nüüd ametnikkudesse, siis 
on selle üle palju kõneldud ja ka meie 
oleme kindral Laidoneriga selle üle waa
teid) selgitanud asutuses, kus meie mõle
mad oleme töötanud. Pean ütlema, et 
minu kawatsus ei olnud mitte niisugune, 
et ametnikud tehtakse ohwitserideks sel
leks, et nemad siis mitte ei läheks koha 
peäle, kus nemad igapäew walmis peak
sid olema kodumaad kaitsma. Minu mõte 
oli aga wäga lihtne. Need ametnikud, 
kes praegu teeniwad, on wõrdlemisi palju 
tööd teinud meie wabadussõjas. Nende 
hulgas on inimesi, kellel teatud haridus 
on, mis neile wõimaldab edasi minna, 
nende hulgas on aga ka inimesi, kelle ha
ridus sedawõrd wäike, kelle oskus nii 
wäike, kellest wäga palju loota ei saa. 
Selle kawa järele, mis teenistuskäigu sea
dusega wastu on wõetud, on wõimalus 
antud ametnikkudele, kellel teatud hari
duslik alus on, peale teatawate kursuste 
läbitegemist, mille ulatus määratakse 
hiljem kindlaks, ohwitseride kutse oman
damiseks. Missugused need kursused 
olema peawad, see küsimus on täiesti lah
tine. Minu äranägemise järele peaksid 
nemad niisugused olema, et nad suudak
sid nendele ohwitseridele anda üldise ha
riduse, suudaks anda sõjawäelise eriha
riduse, nii et need inimesed peaksid wal
mis olema sel juhtumisel, kui meil rasked 
päewad tulewad, otsekohe riwisse mi
nema. Ja ka praegu, rahuajal, ei tohiks 
nad mitte ainult ühe koha peale jääda, 
waid neile tuleks teatud ümberpaigutamise 
wõimalused1 majandusaladelt riwiteenis-
tusse luua, et nad siis sõjaajal riwiteenis-
tuseks walmis oleks. 

Mis puutub minu korraldusesse sõdu
rite wabaaja tarwitamise kohta, siis on 

see korraldus wäga palju kõneainet and
nud, ja ma ei teeks mitte üleliigset ajawii
det, kui mia mõne sõnaga nende põhjuste 
juures peataksin, mis selle korralduse 
wälja kutsusid. Ma olen alati olnud otse
kohene inimene ja kui meie sõjawäes 
mõnda küsimust olen märganud, mida 
ilma suurema kartuseta awalikult öelda 
wõib, siis ei leia mina ka põhjust seda 
mitte teha. Sel ajal, kül mina meie kaitse
ministeeriumi juhtimise etteotsa astusin, 
oli minul peaaegu iganädaliseks nähtu
seks see, et wäga suured' raskused olid 
koha peal sõdurite wabaaja kasutamiseks 
selles mõttes, et inimestele wõimalust ei 
antud oma kasarmutest wälja minna. 
Wäga suur protsent, ma ei taha arwude 
juurde peatama jääda, see on rohkem si
semine asi, aga wäga suur protsent oli 
juhtumisi, kus kindel taks oli ette nähtud, 
mida weltweebel wõi teine alamwäelane, 
kellel ohwitseri aukraadi ei olnud, wõttis 
selleks, et sõdur kasarmust wälja pää
seks. Kõiksugu katseid lasin mina teha, 
rääkisin oma lähemate kaastöölistega, kui
das seda olukorda parandada. Minu lä
hemate kaastööliste nõuandmise tagajärg 
— ma ei taha seda tööd ainult oma tee
neks pidada — on selle korra maksmapa
nemine, mida meie ka Prantsusmaal 
oleme näinud, ja mida mina oma päewa-
käsuga nr. 339 wälja kuulutasin, missu
gune päewakäsk nüüd wäga tuttawaks on 
saanud. See kord tuli kaunis kiirelt 
maksma panna ja sellepärast ei saanud1 te
masse üksikasjalisi määrusi mitte sisse 
wõtta. Küll ^aga sai minu poolt otsekohe 
korraldus tehtud wastawale asutusele 
wälja töötada üksikasjalised määrused. 
Need määrused ilmusid hiljem, mina ei saa
nud! neid enam oma nimel awaldada, ja 
minu lugupeetud järelkäija, sõjaministri 
kohustetäitja härra Einbund, oli see, kes 
minu poolt aluseks pandud põhimõtete 
põhjal uue päewakäsu awaldas, kus ük
sikasjalised juhtnöörid olid, kuidlas seda 
wabadust ära tarwitada tuleb. Mis puu
tub sellesse, et kas selle päewakäsu põ
himõtteid muudetud on wõi mitte, siis 
pean mina ütlema, et need1 põhimõtted, 
mis esimeses päewakäsus maksid, ka sel
les uues korralduses täiesti makswad olid. 
Minu korraldus oli ainult põhimõtteline, 
üldine. Ühes sellega oli aga diwiisiülema-
tele õigus antud oma äranägemise järele 
peensusi korraldada ja, kus tarwis, isegi 
wäljawõtteid teha. Merewäel oli iseära
lik kord, ja see päewakäsk, mis merewäe 

• 
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kohta käis, ei olnud mitte eelmise päewa-
käsu muutmine, waid mina ei saanud eel
mise päewakäsuga muuta merewäe sead
lusi, ja arwati , et merewäe korda on pa
rem reguleerida eraldi päewakäsu korras, 
nõnda et siin sisu muutmisest juttu ei ol
nud. Pean otsekohe ütlema, et seda 
sammu astudes oli mul selge, et ta kerg« 
ei olnud nendele, kes olid harjunud karmi 
kätt tarwitama, kes olid1 harjunud, et ei 
wõi niisuguseid samme astuda, mis weidi-
kenegi mõista annab, et komando koos
seisu õigusi weidi tahetakse piirata. See 
oli ju loomulik ja seda tundsime meie sõ
jaministeeriumis ka ette. Aga selle sammu 
tagajärjed olid head ja nende tagajärgede 
pärast ei tule minul mitte punastada. See 
altkäemaksu wõtmine ja sõdurite kinnipi
damine on wähemalt täiesti niisugustesse 
piiridesse läinud, mille üle enam pead 
murda ei tule. (W a h e l hüüe p a h e 
m a l t p o o l t : Miks n e i d w a s t u t u 
s e a ei w õ e t u d ? ) On ka wõetud, aga 
wäga raske on neid katte saada, sest 
keegi sõdur ju kaebama ei tule, ja kes tu
leb, see teab, et tema olukord teinekord 
weel palju raskem on. Keda aga kätte 
saadi, need on ka wastutusea wõetud. 
Üheks walusaks küsimuseks selle korra 
maksmapanemisel oli mulle see, et kas 
sellega mitte korralagedus ei teki, kas sel
lega mitte ei teki olukord, mis mele sõja
wäe sisemise lagunemise peale wõiks mõ
juda. Ma jälgisin huwitusega neid tea
teid, mis pärast selle korralduse maksma
panemist tulid. Ja pean ütlema, et ei ole 
pärast selle korralduse maksmapanemist 
korralagedusi rohkem olnud, kui endisel 
ajal. Nõnda, et rääkida, et selle korraldu
sega on halba tehtud, et see kord on kord 
ühesugune ja pärast teistsugune olnud, 
see ei taha õige olla. 

Mis puutub meie ohwitseride, eriti wa
nemate õpetanusse sõjateaduslikul alusel, 
siis on tõsi, et meil omal ajal on olnud ka
heaastased kursused, mida nimetati kind
ralstaabi kursusteks, mis läinud aasta sügi
sel aga kaheks lõhuti: kindralstaabi kursu
sed noorematele, ja informatsioonikursused 
wanematele wäejuhtidele. Kas ta otstar
bekohane, selle küsimuse üle on sõjawäe-
ringkondades wäga palju waieldud. Ühed 
sellelt seisukohalt wälja minnes, et wane
mate sõjawäelaste õppusele wõtmine ka
heks aastaks wõib wäga harwasti mõjuala 
sõjawäeosadte peäle, mida eelmine kahe
aastane õppus näitas, kus üksikud wäe-
osad wäga kannatasid selle all, et nende 

juhid pikemaks ajaks neilt ära wõeti ja 
pärast tuli hulk tööd ära teha, et seda loo
mulikku alust jälle maksma panna, mis seal 
enne oli. Tuldi arwamisele, et wanemaid 
wäejuhte ei tohi sõjawäeosade juurest 
ära tõmmata 2 aastaks, aga et neile edasi
arenemise wõimalust anda, selleks kor
raldati üheaastased! mformatsioonikursu-
sed, selle teadmisega, et nemad aasta, 
kahe ja kolme pärast selle osa, mis neil 
puudu jäänud, perioodiliselt täiendada 
wõiwad. Wõib olla, et endine korraldus 
paremaid tagajärgi oleks andnud, mina 
olen inimene, kes alati on tunnistanud, et 
wigu tehakse ja olen ka ise eelwiimastel 
päewadel enne minu ametist lahkumist pa
lunud riigikaitse kommisjoni seda küsi
must tõsiselt kaaluda, sest et siis weel 
wõimalus oli seda wiga parandada, kui 
tema wiga oli ja teisele teele minna. Mina 
pean aga ütlema, et mina wiimasel ajal 
ei olnud riigikaitse kommisjoni liige ja al
les eilsest peale olen seda jälle ja ei tea, 
missugusele teele on riigikaitse kommis
jon selles küsimuses asunud ning missu
gune tema seisukoht selles asjas on. Tä
pipealset informatsiooni mul ei ole, kuid 
arwan siiski, et seda tööd on wõimalik ka 
praegu läbi wiia ja üheaastased kursused 
kaheaastasteks muuta, aga tal on omad 
pahed, millest kõnelesin. 

Raskem kõigist küsimustest on kaht
lemata wormi küsimus. Mina pean üt
lema, et minu ministeeriumis olemise ajal 
mitte ükskord, waid mitu korda see kü
simus walitsusel wäga elawaks jutuaineks 
on olnud. Kui mina meie lugupeetud en
dise wägede ülemjuhatajaga kõnelenud 
olen ja küsinud, mis tema arwates sõja
wäe korraldamises puudub, siis on meie 
arwamised täiesti ühte läinud. Minu ar
wates on meie praegune seltskond ennast 
sõjawäes! täiesti tagasi tõmmanud, wägi 
on kõrwale jäänud1 iseseiswa perekon
nana, kelle kohta räägitakse rohkem 
halba kui head. 

Läti on osanud seda seisukorda noo
nis teiseks teha. Ma toon siin mõned ük
sikud näited. Läti sõjawäe surnuaiad on 
niisugused', mille pärast lätlastel ei pruugi 
punastada ning ei tarwitse ükski lätlane 
wäljamaalaste ees silmi maha lüüa. Kui 
meie seda endalt küsime, siis pean mina 
ühe fakti peale tähelpanu juhtima. Kui 
meie walitsus Läti esitajatega liidu lepin
guid tegi. pöörasid Läti esitajad minu 
pooie palwega, et ma neile näitaksin, kus 
koiiäi on Tallinnas langenud sõdurite 
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haud, siis pidin mina kahjuks ütlema, et 
meil seda hauda ei ole. Ma tooksin weel 
teise näite. „Estoonia" saalis meie ise
seiswuse wäljakuulutamise aastapäewal, 
oli aktus, kus nii mõndagi inimest wõeti 
käteplaginaga wastu ja mina oleksin taht
nud näha, et siis, kui wabadiusristi kan
gelaste auks pärg wabadusristi monu
mendile pandi, käteptagin kõige suurem 
oleks wõinud olla nende inimeste mäles
tuseks, kes maamulda on läinud ja ka 
nende mälestuseks, kes uhkusega seda 
risti oma rinnal kannawad. See käte
plagin oli aga leigem kui leige. Missugust 
paremat tunnistust wõi tõendust tahak
sime meie weel saada selleks, missugune 
meie seltskonna arwamine on meie kait-
sewäest. ( W a h e l h ü ü e k e s k e l t . ) 
Kui leina awaldati, ka siis oleks wõinud 
seda tugewamal kujul teha, aga meil 
tõusti natukene üles ja wäga kergesti is
tuti jälle maha. Wõib olla, härra Linna
mägi, et mõned üksikud inimesed on seda 
teisiti aru saanud. 

Wõtame weel teise juhtumise. Igas 
maakonnas on wabadussõjas langenute 
jaoks wäikene mäJestusmärgike üles pan
dud, kellel aga see puudub, on Tallinn, 
kes on kõigerikkam, kõigejõukam ja 
kõigeintelligentsem, ja siin ei ole meil 
seda mitte. Sellepärast on loomulik, et 
„Estoonia" saalis seltskond end niiwiisi 
ülewal pidas. 

Sellelt seisukohalt on walitsus wälja 
läinud ka mundri asjus, et sellele hallile 
inimesele, kellel midagi ei olnud, mis teda 
eraldas teistest, kes kõrwale puges ja ei 
julenud kuhugi minna oma kortsutatud 
ülikonnaga, et sellele inimesele anda sar
nane wälimus, mis teda tema enda silmis 
tõstab. Ja terwe rida meie wäejuhte on 
tarwilikuks pidanud juba esimestel päe
wadel seda mundrit endale muretseda. 
Mitte ainult nooremad. Mina ei taha sel
lega kaugeltki mitte öelda, et see munder 
kõige parem- oleks, temal wõiwad kaht
lemata ka omad puudused olla. See on 
maitse asi, selle juures on raske waielda. 
Mis puutub eraldi mütsisse, siis arwan 
mina, et see palju rohkem maitse asi on, 
kui sisuline külg, et ta kõrge on ja maga
mist ei wommida, siis wõin mina ainult 
ühte öelda, et selle mundri wäljatöötami
seks oli ainult sõjawäelastest koosseisew 
kommisjon kaua aega tööl. Sealt anti 
selle küsimuse otsustamine sõjawäe nõu
kogusse, kus kõik diviisiülemad oma wäe-
osade arwamised ja soowid esitasid. Wa-

litsusel oli paar lauda kõiksugu mütsidega 
täidetud, kuid lõpuks kinnitati siiski see 
müts, mis praegu tarwitusel on. (J. U i -
b o p u u, rhwsw.: R i i g i k a i t s e kom
m i s j o n w ä g a s e l g e s t i ü t l e s 
oma s e i s u k o h a s e l l e w o r m i 
w a s t u.) Teie rääkisite ainult wormi 
wärwi wastu. Teiseks ei otsusta mitte 
riigikaitse kommisjon wormiküsimust. Ka 
mütsi iseloom ei ole uus, neid on elu juba 
meil näinud, kuna meil on tegemist sar
naste kõwade mütsidega piiriwalwes. 
Need mütsid, kuigi weidi teistmoodi, on 
seal kanda juba mõnda aega ja peab üt
lema, et need! inimesed peawad palju 
kauem ja palju rohkem wäljas olema, kui 
seda kaitsewäelastel olla tuleb. Seal nad 
kõlbawad, miks mitte kaitsewäes? Kuju 
poolest tuletab see uus müts Shweitsi 
mütsi meele, mis on enam-wähem sealt 
kopeeritud. Olen Shweitsis näinud, kuidas 
ohwitserid ja teised seda mütsi kanna
wad: Ohwitser, kui ta selle mütsi saab, 
rõhub tema kohe lossi ja hakkab alles siis 
kandma. Temale ei meeldi niisugune. 
Meil, wõib olla, on ka maitsed mitmesu
gused, ühele meeldib püsti, teisele — 
lossis. Kas ta lossis wõi püsti ilusani 
wälja näeb, see on enam-wähem maitse 
asi. Sellepärast ei tahaks pikemalt selle 
juurde peatama jääda. 

Mis puutub asjaajamise korrasse sõja
ministeeriumis, siis on siin terwe rida 
kawatsusi olnud, on kõneldud sellest wa
litsuses. Mina olen omalt poolt mõned ka-
watsused algatanud, kahjuks jäid aga ne
mad seisma. Kuidas praegust kommis-
jonide korda muuta, alates ülewalt peäle 
sõjanõukogu ümberkorraldamisega, ei ole 
weel lõpule wiidud. Kindral Laidoner üt
les kontrolli kohta, et meil sõjaministee
riumis kontrolliga kerge tegutseda ei ole. 
Ma ei räägi mitte, et minul kontrolli wastu 
midagi isiklikult oleks, kuid seda pean 
ütlema, et töötamise kord on wäga raske. 
Nähtawasti on ka Riigikogu sellest aru 
saanud, mispärast ta walis erikommisjoni, 
kes uue kontrolli seaduse wälja töötama 
pidi. Kahjuks ei ole see kommisjon eel
mise Riigikogu aeg midagi positiiwsemat 
andnud., teatawasti ei astu ta kokku ka 
praegugi ja küsimus wiibib jällegi, on siin 
sõjaministeerium süüdi? Ja kui ma seda 
siin ütlen, siis ainult selle eesmärgiga, et 
kui korraldaw eelnõu ükskord Riigikogu 
kommisjoni peaks jõudma, et siis silmas 
peetaks need asjaolud, mis tohiksid tee
näitajaks olla, kuidas meie oma riigiapa-
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raati paremini korraldama peame. Minu 
ülesanne ei ole mitte kaitsma hakata 
sõjaministeeriumi' eelarwet, uus sõjami
nister on ju seal, aga mina usun, et härra 
Amberg muile pahaks ei pane, kui ma 
siiski osalt seäla koormat enda peäle jul
gen wõtta, sest eelarwe on minu poolt 
kokku seatud, mina olen teda Riigikogu 
eelarwe-kommisjonis kaitsnud, mispärast 
julgen mõne sõnaga tähendada nende 
wastuwäidete peäle, eriti aga weel kär-
pimiste peäle, mis on ette pandud. Ei 
taha mitte sisuliselt 'walgustust üles tõsta, 
seda olen kommisjonis pikalt teinud, kus 
oli esitatud suurem osa Riigikogust, iga
tahes wististi rohkem, kui praegu siin 
saalis, wõib olla küll, et üksikud liikmed 
waheldusid. See tõö oleks täiesti üle
liigne, mispärast peatan ainult üksikute 
põhjuste juures, mida lugupeetud rkl. Jõe
äär ette tõi ja millega mina nõus olla ei 
saa. Kõigepealt on meie sõjaministeeriumi 
aparaat niisugune, mida ei saa minu ar
wates ei eelarwe korras, ega eelarwe-
summade mahawõtmisega ümber teha, 
waid kui siin tahetakse teatud teed käia, 
siis tulewad need) põhimõtted täielikult 
selgeks teha, mille alusel tahetakse meie 
riigikaitse aparaati korraldada, alles siis 
selguwad ka 'kokkuhoidmise wõimalused. 
Senni kui neid põhimõtteid täpselt selgi
tatud) ei ole, ei saa ka konkreet summa
dega wälja tulla ja põhimõttelikult rää
kida. Sellepärast on härra Jõeäär'e üksik
asjalisi küsimusi kaaluda wäga raske, ja 
neid wastu wõtta, kuigi wõib olla üksik 

•mõte seal õige tohiks olla. Härra Jõe
äär wõrdles kõigepealt meie sõjaministee
riumi eelarwet protsentuaalselt üldeel-
arwest teiste riikide eelarwetega. Minu 
arwates ei anna niisugune wõrdlus Eesti 
rahwale midagi kätte. Meie riik on wäi
kene riik ja meil tuleb teatud sõjawäelist 
jõudu pidada. Loomulik, et seal, kus 
suurriik, tuleb sõjawäge arwuliselt palju 
suuremat pidada. Kuid küsimus seisab 
selles, kas suurriik annab protsentuaalselt 
suurema wäehulga wälja, kui meil. Suur
riik peab üks wõi kaks protsenti inimesi 
püssi all, wõi rohkem, sest tema rahwa 
arw annab juba sedawõrd1 suure wäe
hulga, millega tema esimesel wõimaousel 
kaitseda suudab oma maad senni, kui 
tema tagawarawäge mobiliseerib. Meie 
juba niiwiisi talitada ei saa. Mobilisat
siooni ei suudeta wiie wõi kuue tunniga 
läbi wiia, selleks peab meil teatud arw 
inimesi olema, kes lähewad senniks kait

sema. See kaitse nõuab mõnda head ük
sust, mis alati walmis peab olema. See 
on juba wäikeriikide õnnetus. Sellepärast 
on meie kaitsewägi ka protsentuaalselt 
suurem. Asjata oleks peatama jääda asja 
juures, mille härra Jõeäär meil nii wäga 
palawalt üles wõttis, kes meil õieti siis 
wabaduissõja wõitnud on, kas ainult sõja
wäe juhatajad, wõi ainult meie rahwa-
wägi oma meeleoluga. Mina arwan, et 
siin tuleks mõlemile au anda, mõlemi ees 
müts maha wõtta, ei saa mitte öelda, et 
need wäejuhid!, kes esimesena julgesid 
korraldama hakata, kes julgesid juhtida 
seda tööd, mis kerge ei olnud, ometi osa 
sellest koormast kandnud' ei oleks! Aru
saadaw on teiselt poolt, et ei saa ka ilma 
inimesteta midagi wäejuht teha, kui neid 
inimesi oma parema tahtmise juures mitte 
olemas ei ole. Mina arwan, et see waid-
lus on ainult ühekülgne, see on niisama, 
kui looduseuurija ei silma seda, mis 
tema kõrwal sünnib, kas mingu wõi ilm 
hukka. Waatame parem otsekoheselt ja 
awaralt ümber. 

Mis puutub atesteerimise korraldusse, 
mille kohta härra Jõeäär sõna wõttis, 
siis ei oie meie atesteerimise kord ju min
gisugune uudis. Lugupeetud härra kind
ral Laidoner tähendas juba koha pealt, kui 
ma ei eksi, wahele, et niisugune kord 
wäljamaalgi on, nagu meil see on. On 
kaks atesteerimise korda: kommisjonide 
oma ja isiklik. Mina olen mõlemi korra 
üle palju mõtelnud., kui mina kawa wälja 
töötada lasksin ja ise wäljatöö taimsest osa 
wõtsin ja olen ikka teatud seisukohale 
jõudnud, mida härra Jõeäär ka on kinni
tanud, et minu motiiwid, mõtted õiged on 
olnud. Ei saa praegu salata, et meil peale 
kestwate sõjaaastate inimeste meeleolus 
niisugused jooned on, mida harilikul ajal 
mitte ei ole. Kaitstakse tihti oma tutta
waid, lähemaid, mille all aga teised kanna-
tawad. Sellepärast pean mina ka awa
likult ütlema, et ajal, kus mina weel sõja
ministeeriumi eesotsas seisin, näinud olen, 
et isiklik atesteerimine mitmel ja mitmel 
juhtumisel wõib ülekohtuseks muutuda, 
mitmel ja mitmel1 pool neid wigu kom
mis jonides on parandatud, mida üksik 
hindaja on teinud. Sellepärast pean ka 
mina praegu weel lähematel aastatel meie 
hindamissüsteemi palju otstarbekohase
maks, kui seda on isiklik hindamine, sest, 
et tema kahtlemata paremused kindlus
tab, wähemalt palju rohkem õigust, kui 
seda isikliku hindamise juures juhtuda 
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wõib. Wiperused wõiwad ju olla ja neid 
on ka wist olnud, neidl tuleb aga paran
dada. Ma ei ütle aga sellega mitte, et 
see kord igawesti jääma peaks, — kui 
meie ohwitseride kaader edeneb, pan
nakse maksma teistsugune kord, mis roh
kem wastutust paneb üksiku inimese 
peale. Härra Jõeäär tähendas edasi, et 
meil sõjaministeeriumis palju wäärnähtusi 
on ametnikkude kohtadele määramisel, 
wanemad jõud jäetakse kõrwale ja noo
remad pannakse asemele. Selles on 
kahtlemata osa tõtt, seda ei ole aga mitte 
ainult sõjaministeeriumis olnud, waid igal 
pool ametasutustes tuleb sedia ette. 
Wõtke wõi wiimasest ajast eelarwe aru
tamise aeg üksikutes kornmisjonides, kus 
selle juures palju juttu on olnud, ja on tema 
ka sõjaministeeriumis pinda wõtnud, — nii 
kaua kui inimkond seisab, sellest mööda 
ei saada, aga selle pahe kõrwaldamiseks 
on sõjaministeeriumis ka teatud! korral
dus tehtud uue palgakawa läbiwiimine 
teel, kus mitte kohtade järele palka ei 
makseta, waid arwesse wõetakse teenis
tuse aeg. Ja wiimane walitsus ühes mi
nuga on ka sel arwamisel olnud, kuigi 
mina eestkätt olin sellel seisukohal, et 
tänawuaastaste olude juures seda weel 
läbi wiia ei saa, sest see oleks korraga wõi-
matu, seda tuleks aegamööda ette walmis
tada. Eelmine Wabariigi Walitsus Oili sellel 
seisukohal, et tulewast aastast peäle seda 
maksma panna wõib ja maksma panema 
peab. 

Siis tahaksin weel tähendada selle 
„onupoja" poliitika kohta, mis nii tera
walt üksikutel juhtumistel nähtawale olla 
tulnud. Wõimalus on uue palgaseadusega 
sellele liikumisele teatud piiri panna, kuna 
siis juba selle inimese huwid, teiste omade 
äranägemisel, suguluse wõi tutwuse si
demete pärast, tagaplaanile jääwad, kuna 
tema teenistusajal aga tutwus palga mõt
tes arwestamisele tuleb. 

Mis puutub ülejääkidesse läinud aas
tast, mille juures lugupeetud härra Jõeäär 
peatas ja tähendas, et nad tänawusele eel-
arwele juurde tulewad arwata, siis on see 
ju täitsa õige. Härra Jõeäär, mida Teie 
käsite siis sõjaministeeriumis teha, kui 
üks maja on ehitusel, wihmad on ehita
mise kinni pannud, ehitaja ei ole suutnud 
oma ülesandeid tähtajal mitte täita ja 
mitte oma süü pärast, waid et ilmad ei 
lubanud! tööd edasi teha, siis tuleb kre
diit edasi wiia, on loomulik, et need kre
diidid üle lähewad. (W a h e 1 h ü ü e.) 

Ega sinna midagi parata ei saa. Need 
on ju hädatarwilikud tööd. Meil on 
warustuskrediit, on tellitud wäljamaalt 
asju, ei ole lõpulikult katte saadud, tar
wis on raha, midia tuleb meil wälja anda. 
Kas siis need ostmata jätta? Seal on 
warustuskrediidid, siis on samuti toitlus-
krediidid. On loomulik, et meie toiduai
neid! ei saa suwel osta, meie peame neid 
sügisel ostma. Lõikus on ju sügisel. Aga 
härra Jõeäär, Teie mäletate läinud aas
tast sügist, kui kaua meil wili peksmata 
oli, meie ei saanud põllult wilja kätte wih-
maste ilmade tõttu ja wili peksetl alles 
nüüd jõulu ümber. Loomulik, et see kre
diit, mis läinud aasta jaoks oli ette näh
tud, alles 1924 a. esimeste kuude jooksul, 
kui mina minister olin, tarwitusele sai 
wõetud. Neid ei saadud mitte minewal 
aastal ära tarwitada ja sellest tekkis üle
jääk. Ma tõin ette juba kommisjonis, et 
kunni jõuluni meie ei saanud rohkem wilja 
kokku, kui 10.000 puuda rukkid ja 3.000 
puuda kaeru. Mis te' sellega peäle hak
kate, kui iga kuu jooksul sõjawäe peale 
läheb waja 20.000 puuda kaeru. Kas 
krediit kinni panna ja hobuseid nälgida 
lasta? Nii et siin mingisugust teist teed 
krediitidega ei olnud ja sellepärast mi
dagi ette heita, wõi teha järeldusi eel
arwe kokkutõmbamise kohta minu arwa
tes ei ole põhjust. ( S e g a n e w a h e l -
h ü ü e A. J õ e ä ä r ' e , sd. p o o l t . ) 
No jah, tänawu aasta on wäga raske, kuid 
ta on raske ka sõjawäele! Eelarwes oli 
hinnatud kaerapuud 167 marka, tegelikult 
te teate, mis ta turul maksab, ma ei tea 
kindlasti 250 w õ i . . . (W a h e 1 h ü ü e: 
270.) 270 räägitakse, see on umbes 100 
marka wahet, seega umbes 80% kallim. 
Nii et ka sõjaministeeriumil on eelarwe 
täitmine erakorraliselt raske olnud nende 
ainete hinna tõusu tõttu, mida ta tarwitab. 
Peäle toiduainete on riie, saapad ja kõik 
niisugused asjad hinnas wäga tuntawalt 
tõusnud. 

Siis härra Jõeäär tähendas lõpuks 
selle peäle, et uute koosseisude wäljatöö-
tamine ja koosseisude kokkutõmbamine 
mitte seda tagajärge ei ole andnud, 
mida ta on lootnud. Minu arwates on ta 
wäga tuttawaid tagajärgi andnud ja on 
andnud selles mõttes, et meie oleme suut
nud tehnilisi wäeosasid täiendada, nii et 
see end mitmekordselt ära tasub. Sellelt 
kõnetoolilt on asjatundjad alati toonitanud, 
et kui meil sõjawägi on, siis olgu ta kor
ralik, olgu hea, kui ta halb on, siis ei 
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maksa tema peale mitte midagi kulutada. 
Ja meil on kindlasti wäga suur puudus 
olnud tehnilistest wägedest. Siin on mitu 
korda rõhutatud, ja ma toonitan weel, et 
mitte mina ei ole see uus geenius, kes 
selle tee leidis, meie tehnilise külje laien
damisest sõjawäes. Selle juures on wäga 
palju kaalutud, selle üle on wäga palju 
räägitud, see on ühine töö, ainult et ta 
minu nimega ühte langeb ja mina ta lii
kuma panin. Kui teie aga selle korralduse 
juures peatute, siis peate ütlema, et kok-
kutõmbamisi meil on olnud ja meie oleme 
suutnud sellega suurendada tehnilisi wä-
gesid. Meie oleme sealjuures aga koos
seisude wähendamisel üle saja ohwitseri 
ja üle 200 hobuse wõrra kokku hoidnud 
ja see on ometi arw, mille juures kõnelda 
saab. Üksikud osakonnad on koondatud 
ja mitmel pool on koosseisusid wähenda
tud kunni 55%. Raske on neil töötada ja 
mulle käidi wäga peale, et nii ei saa. läbi. 
Aga katsuwad siiski läbi ajada. Peab 
läbi saama ja teist teed otsida ei ole meil 
mitte wõimalik. Meie raha ei luba 
rohkem. 

Mis aga eriti uute koosseisude juures 
läbi on wiidud, see on põhimõte, et üle
ajateenijate instituut on katsutud wõima
likult laiemale alusele seada.. Ja see on 
suur wõit. Saksamaal on praegu Ver-
sailles'i rahulepingu põhjal sõjawäge 
100.000 inimest. Kuid nemad kasutawad 
oma inimesi harukordselt, nad õpetawad 
need 100.000 nõnda wälja, et nendest 
wiimane kui üks mees oleks täiesti wälja-
õpetatud allohwitser, kes wõiks noori 
sõdurid, kes wähegi algõppust on saa
nud, otsekohe lahingusse wiia. Ja kor-
ralikka wäljaõppinud allohwitsere on wõi; 
mauk saada ainult siis, kui ta mitte 1^ 
aastase õppuse järele sõjawäest ei lahku, 
waid kui ta weel paariks aastaks sinna 
jääb. Niisugune üleajateenijate küsimus 
on meil raske ja raske sellepärast, et meil 
puudub raha nende palkamiseks. Nad on 
kallimad, loomulikult, kui ajateenijad. 
Uute koosseisudega on aga see wõima
lus leitud ilma lisakuludeta, ja ma pean 
ütlema, et riigikaitse mõttes ja ka aine
liselt on meie riik sellega wäga palju 
wõitnud), sest meie suudame niisuguste 
inimeste abil meie noori sõdurid palju 
kergemini wälja õpetada, neilt palju 
kergema waewaga seda katte saada, 
mida muidu raske saada. 

Ma ei taha üksikasjaliselt nende pa-
randus-ettepanekute juurde mitte enam 

minna, mida härra Jõeäär tegi, sest nad 
on» kommisjonis wäga põhjalikul kaalumise 
all olnud. Ma peaksin aga wabandama 
lugupeetud härra aruandja ees, et ma jul
gen meelde tuletada, et üks küsimus Riigi
kogule kahes wariandis ette on pandud, 
nimelt: kantseleikulud, kus härra Jõeäär 
ettepaneku tegi maha wõtta sellest sum
mast weel 750.000', mis kommisjonis ühe
palju hääli sai poolt ja wastu ja sellega 
wist Riigikogu otsustamisele tuleb, — 
kumba neist kahest wariandist wastu 
wõtta. Selle summa ulatus ei ole ju seda
wõrd suur, et tema pärast maksaks pii-
kisid murdma hakata, teda wõiks wäga 
kergesti maha hääletada. Aga mind on 
huwitanud iseendast need alused, mille 
järele kantseleitöö on käinud. Minewal 
aastal oli sõjaministeeriumi eelarwes ette 
nähtud weidi üle 12 miljoni kantseleikulu-
sid, kui ma li eksi, tänawu aasta on need 
summad wähendatud terwelt 4.000.000 
marga wõrra, see on, terwelt % wõi 33% . 
Mina usun, et kui sellest summast weel 
750.000 marka maha wõtta, et siis sõja
ministeerium wäga raskesse seisukorda 
satub. Mina usun, et minu lugupeetud jä
relkäija, härra Amberg, neid; kokkuhoid-
misi kindlasti jätkab, aga ühe päewaga 
neid ometi läbi wiia ei suudeta, (W a h e 1-
h ü ü e A. J õ e ä ä r ' e, sd. p o o l t.) 
Härra Jõeäär, meie wõime ju weel maha 
tõmmata, aga siis jääb eelarwe paberile. 
Meie ei suuda siis eelarwet lihtsalt täita. 
Meil on wähendatud inimesi, on wähen
datud hobuseid, aga uperkuuti terwelt 
50% kantselei juures maha kustutada ei 
saa. Mina olen kõigesuurem kantseleide 
wastane, wõib olla sellepärast, et ma 
nendes Wenemaast alates ja kodumaal 
mõned head aastad mööda olen saatnud. 
Aga igal asjal on oma piir. Mina küsi
sin weel täna warustuswalitsuse ülema 
kolonel Rotberga käest, kuidas on aru
anded eelmiste kahe kuu kohta kantse
leides. Tema ütleb, et tuleb puudus. Kui 
meie nüüd weel maha tõmbame, kust 
saame siis. Mina tähendasin, et siin ter
welt 33% wähendatud1 on. 

J u h a t a j a J. T õ n i s s o n : Sõna on 
abiesimehel Wirma'l korra kohta. 

7. Tulewal nädalal A b i e s i m e e s K. 
ärapeetawate W i n n a : Teen ju-

koosolckute kind- hatuse nimel ettepa-
laksmääramine. neku, määrata Riigi

kogu koosolekud tu-
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lewa nädala kohta kindlaks. Ettepanek 
on määrata koosolekud esmaspäewal, tei
sipäewal, kolmapäewal, neljapäewal ja 
reedel, iga päew kella 5-st alates, päewa-
korda wõttes riigi 1924 a. eelarwe. Nel-
japäewase ennelõunase arupärimis-
koosoleku kohta teeks juba Riigikogu 
juhatus wastawa otsuse ja saadaks päe
wakorra Riigikogu liigetele kätte, nii et 
seda ei oleks eriti waja otsustada. 

J. L a i d o n e r (põl.): Mina tuletan 
lugupeetud Riigikogu liigetele meelde, et 
esmaspäewal on majandusnõukogu koos
olek ja sinna igatahes peawad Riigikogu 
liikmed minema. Nii, et kahte koosole
kut pidada ei saa, kas peaks Riigikogu 
koosolek wõi majandusnõukogu koos
olek ära jääma. Pean tähendama, et 'seal 
on rida küsimusi, ka Lõuna-Eesti raudtee 
küsimus, kutsutud on hulk wäljaspoolt 
esitajaid. Ja sellepärast ei ole otstarbe
kohane, kui see koosolek ära jääb. Mina 
olen selle poolt, et koosolek teha esmas
päewal enne lõunat wõi teisipäewal, aga 
majandusnõukogu koosolek ära jätta ei 
ole praktiline. 

A b i e s i m e e s K. W i n n a : Mina 
ühinen rkl. Laidoneriga selles, et esmas
päewal jääks koosolek ära, aga kolma
päewal oleks siis kaks koosolekut — 
kell 10 hommikul ja kell 5 pärast lõunat. 
Teisipäewal on enne lõunat suurem kom
misjoni koosolek. Neljapäewal jääks Rii
gikogu koosolek Riigikogu juhatuse kokku 
kutsuda. 

J u h a t a j a J. T õ n i s s o n : Ettepa
nek oleks järgmine: tulewal nädalal pi
dada koosolekud:, wõttes päewakorra 
riigi 1924 a. eelarwe: 

teisipäewal, 1. aprillil kell 5 pärast 
lõunat, kesknädalal, 2. aprillil kell 10 hom
mikul ja kell 5 pärast lõunat, neljapäe
wal, 3. aprillil kell 5 pärast; lõunat;, reedel, 
4. aprillil kell 5 pärast lõunat. 

Asun hääletamisele. ( H ä ä l e t a 
t a k s e . ) E t t e p a n e k on n ä h t a w a 
e n a m u s e g a w a s t u w õ e t u d . 

Edasi on kirjalik ettepanek tehtud rkl. 
härra Martna poolt koosolek lõpetada. 

Rkl. Martinsona poolt on tulnud 
soowiawaldus, sõna saada erakorraliseks 
teadaandeks. Kodukorra § 70 põhjal an
takse sõna sarnasel korral päewakorra-
punkti lõpul. Kesk päewakorra-punkti 
arutamist ei saa mina erakorraliseks tea

daandeks sõna anda., Sellepärast tuleks 
eelarwe arutamine katkestada ja peale 
erakorralist teadaannet wõiks koosolek 
lõpetada. ( H ü ü d e d : T ä i e s t i õ i g e ! 
W ä g a õ i g e ! ) Tähendab, öldakse käes
olewa päewakorra-punkti, see on, riigi 
1924 a. eelarwe arutamise tänaseks lõ
petamise poolt ja niipea, kui erakorralise 
teadaande ära kuulame ja kui selle järele 
wahest sõna ei wõeta, siis lõpetame 
koosoleku. 

8. E. Martinsona E. M a r t i n s o n 
erakorraline tea- (wäljasp. rhm.): Austa-
daanne lahkumise tud rahwasaadikud! 
kohta sotsiaalde- Teine Riigikogu ja te-
mokraatliku töö- ma poolt kujundatud 
Siste partei Riigi- hiljuti lahkunud walit-

kogu rühmast, sus ei wõi oma tööwil-
jakusega kiidelda. On 

palju aega raisatud erakondade wahelis-
tele sisemistele hõõrumistele. Erakon
dade tegewust ei juhi sagedasti mitte nii
wõrd üldised riigi- ja rahwa kuiwõrd 
kitsad erakondlikud' ja isegi isiklikud 
huwid. 

Arwan, et iga riiklikul alusel seisew 
erakondi tohib parlamendis üles seada 
ainult need nõuded, mida ta ise suudaks 
läbi wiia, kui tema kätte riigi walitsemine 
usaldataks. 

Sellelt seisukohalt wälja minnes olen 
mina esimeses kui ka teises Riigikogus 
oma tegewust sellelt põhimõttelt juhtinud, 
et laiemate rahwakihtide huwides mitte nii 
tähtis ei ole suurte nõudmiste üles sead
mine, kui just ülesseatud nõudmiste — ja 
olgugi wähemate nõudmiste — asjalik 
ning wisa kaitsmine ja ellu wiia püüd-, 
mine. 

Tähtsaks teguriks laiemate rahwakih
tide, ka tööliste, olukorra parandamiseks, 
olen lugenud rahwa haridusliku tasa
pinna tõstmist, mispärast ma ka eestkätt 
sel alal töötanud1 olen. Ja kuna õige mit
med minu ettepanekud I. kui ka II. Riigi
kogu poolt wastuwõtmist on leidnud, siis 
ei ole minu Riigikogus wiibimine asjata 
olnud. 

Rühmas olles olen arwamisel olnud', et 
rühm peaks walitsusest osa wõtma, et 
tal wõimalik oleks oma nõudmisi tegeli
kult maksma panna. Eriti tähtsaks ja 
laiemate rahwakihtide seisukohalt — 
praeguse seisukorra juures just hädatar-
wilikuks — pidasin rühma walitsusse 
minemist wiimasel Walitsuse kokkusead-

32 
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niisel. Sellega oleks loodud püsiwam 
laiemal alusel kujundatud walitsus, kelle 
seljataga oleks seisnud rahwa enamus ja 
kes sellepärast ka oleks pidanud teos
tama laialisemate rahwakihtide hädatar-
wilikka wajadusi. Sellepärast olin mina 
ka üks neist rühma liigetest, kes nõudsid, 
et meie walitsusse minemisel mitte liig 
suuri nõudmisi üles seadma ei pea, mida 
meie walitsuses olles ei suudaks läbi wiia. 

Minu arwates on rühmal, kelle selja
taga seisab Ve meie riigi rahwast, täielik 
õigus nõuda, et tema walitsusest osa 
wõtta saaks. Kui aga Walitsuse kokku
seadmisel temaga tõsiselt ei rehkendata, 
siis oleks ainuke järjekindel samm olnud 
uue Walitsuse wastu hääletada ja sellest 
ka Walitsuse kokkuseadjale ette teatada, 
et sundida enesest tõsisemalt lugu pi
dama ja Walitsuse kokkuseadjat ühtlasi 
tarwilikka konsekwentse tõmbama. 

Üht ega teist pole sündinud: ei ole 
sotsiaaldemokraate walitsusse kutsutud 
ja nendega õieti tõsiselt rehkendatudki, 
ega ole nemad ka Walitsuse wastu hää
letanud, et ennast kui poliitiliselt mõjuw 
tegur maksma panna. Mul on põhjust 
arwata, et rühm pole tõsiselt püüdnudki 
Walitsuse kokkuseadmise küsimust la
hendada aidata, sest et partei seisukohalt 
on kasulikum walitsusse mitte astuda ja 
ainult arwustaja osaga leppida. 

On ka teisi kaaluwaid asju, milles 
mina rühmaga kokku leppida ei saa, kuid 
ma ei taha neist siinkohal awalikult kõ
nelda. Kõigi nende asjaolude tõttu olen 
sunnitud Eesti sotsiaaldemokraatliku töö

liste partei Riigikogu rühmast wälja 
astuma. 

Et mina aga kindlal arwamise! olen, 
et minu töö Riigikogus mitte ilmaaegne 
ei ole olnud ja et minu töö ka edaspidi 
Riigikogus tarwilik on, eriti hariduslik-, 
kude küsimuste lahendamisel ja et minu 
töö sel alal, ka oma walijate huwides 
wist wähemalt samatähtis on kui teistegi 
rühma liigete töö, siis ei lahku mina Riigi
kogust, waid jään töötama parteitu Riigi
kogu liikmena. Oma lahkumisest olen 
kirjalikult Riigikogu juhatusele teatanud. 

J u h a t a j a J. T õ n i s s o n : Riigi
kogu juhatusel on teatadia, et rkl. Mar
tinson'! poolt on wältaw teadaanne tul
nud, et tema Eesti sotsiaaldemokraatliku 
tööliste partei Riigikogu rühmast lahku
nud on, jääb aga Riigikogusse töötama 
parteitu Riigikogu liikmena. 

Korra kohta on sõna rkl. Wirma'1. 

K. W i r m a (sd.): Erakorralise teada
ande puhul on kodukorra järele wõimalik 
läbirääkimisi awada. Aga silmas pida
des, et Riigikogu juba kaua aega koos 
istunud ja aeg hiline on, ja et kodukorra 
alusel wõimalik on selle küsimuse kohta 
sõna wõtta edaspidisel koosolekul, ei tee 
ma ettepanekut awada läbirääkimisi. 

J u h a t a j a J. T õ n i s s o n : Nagu 
juba enne oli kokku lepitud, pidi koos
olek lõpetatama pärast erakorralise 
teadaande ettekandmist. Sellepärast lõ
petan koosoleku. 

Koosolek lõpeb kell 9.30 min. 

Algkirjale alla kirjutanud: 

Riigikogu esimees J. Tõnisson. 

Abisekretäär J. Wain. 


